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اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت ؛

تنها 10 درصد کالاهای وارداتی قانونی هستند 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ورود 90 درصدی غیرقانونی کالا گفت: کشوری 

که بخواهد از اشتغال و تولید خود دفاع کند، باید دورش دیوارهای فولادی کشید.
محمد شریعتمداری با اشاره به اینکه سردادن شعار حمایت از تولید داخل و اشتغال، 
مشکلات را برطرف نمی کند، گفت: با کمال تاسف واحدهای تجاری، تنها 10 درصد 
کالای فروشی را قانونی وارد می کنند و 90 درصد محصولاتشان با همان برندها اما به 
صورت قاچاق وارد کشور می شود.وی با تاکید بر اینکه از مهمترین جهادهایی که باید در 
آن اهتمام ورزید بستن مرزها برای جلوگیری از واردات غیرقانونی کالا به داخل یا ورود 
قانونی کالاهای غیرمتعارف به داخل است، اظهار داشت: در برخی فروشگاهها که مجوز 
تاسیس برای عرضه یک برند و نشان تجاری خاص دارند، بخش اندکی از وارداتشان قانونی 
و بخش غیرقابل قبول آن از طریق قاچاق تامین می شود.شریعتمداری گفت: در شهر 
تهران فقط 250 برند معروف با مجوز رسمی کفش و پوشاک عرضه می کنند در حالی که 
23 هزار واحد توزیعی، منسوجات و کفش می فروشند که بخش عمده ای از آن قاچاق و 
البته غیرکیفی است. وی با بیان برنامه اش برای ساماندهی فروشگاههای عرضه منسوجات 
و کفش گفت: برای واردات اینگونه محصولات، سامانه الکترونیک تعریف می کنیم که نحوه 
نگهداری و لجستیک فعالیتهای بازرگانی آنها در داخل، شناسایی انبارها در داخل، ورود و 
خروج کالا به انبارهای داخلی به روش الکترونیک ردیابی شود. وزیر صنعت تصریح کرد: 
با حاکم شدن این نظام که نوعی استقرار دولت الکترونیک است، شفافیت کاری ایجاد می 
شود و امکان عملی فعالیت قاچاق به صفر برسد، ضمن آن که با جدی تر کردن نظارت 
بر مرزها به تولیدکنندگان داخلی این اطمینان را می دهیم که از تولید آنها حمایت می 
شود.شریعتمداری تصریح کرد: برای 250 برندی که در داخل کشور شعبه عرضه دارند 
نیز برنامه و ضوابط و مقرراتی تدوین می کنیم تا در مدت معینی محصولاتشان را با نشان 
تجاری خودشان در داخل تولید کنند. وی تولید محصول کیفی با درج نشان تجاری 
شرکت معتبر جهانی، اشتغال صنعتگر ایرانی و زمینه سازی برای صدور این محصولات 
به بازارهای اطراف را از مزایای استقرار این نظام الکترونیکی برشمرد و گفت: آقای نعمت 
زاده در ماههای پایانی مسند وزارتشان، دستورالعملی را ابلاغ کرد که تولیدکنندگان برند 
خارجی مکلف شدند با تعهدی که از طریق تولیدکننده اصلی ارائه می کنند بخشی از 
تولیدشان را در داخل انجام دهند.وزیر صنعت معدن و تجارت گفت: اگر تولیدکنندگان 
برند خارجی به این تعهد عمل نکنند، ثبت سفارش آنها محدود و از ورود کالاهایشان به 
داخل ممانعت می شود، این دستورالعمل همچنان ملاک وزارت دولت دوازدهم خواهد بود 

البته با تغییراتی که جهت گیری اصلی آن تولید محصول در داخل است.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

اطلاعات نهادهای مالی و بورس شفاف می شود
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با استقبال از اقدام سازمان بورس در شفاف سازی 
نهادهای مالی زیرمجموعه این سازمان گفت: کاهش ریسک سرمایه گذاری، رفع ابهام 
مردم و ایجاد آرامش و امنیت از مزیت های اجرای طرح انتشار اطلاعات نهادهای مالی 

است. 
به گزارش ایرنا، در سال های اخیر، مردم بارها قربانی موسسه های غیرمجازی شده اند 
که با ادعای دارابودن مجوز از نهادهای ذیربط اقدام به سوءاستفاده کرده و شهروندان از 
همه جا بیخبر را قربانی سودجویی خود کرده اند که فعالیت موسسه های مالی غیرمجاز، 
تجلی این سوءاستفاده هاست. همچنین برخی افراد و شرکت ها با ادعای داشتن مجوز، 
اقدام به فروش اوراق غیر رسمی در خارج از بازار سرمایه کرده اند که باعث زیان خریداران 
شده است که این معضل در شهرهای کوچک بیشتر مشاهده می شود، زیرا ساکنان این 
مناطق، امکان پیگیری و کسب اطلاع از مجوزدار بودن این اشخاص و شرکت ها را نداشته 
اند. اما به تازگی، مسئولان بازار سرمایه، گامی بزرگ را برای جلوگیری از این سوءاستفاده 
ها برداشته اند که بر اساس آن قرار است که همه نهادهای مالی تحت نظارت سازمان 
بورس، معرفی شوند.  سازمان بورس اعلام کرده است که برای رفع این معضل، طرح انتشار 
اطلاعات نهادهای مالی تحت نظارت این سازمان را اجرا خواهد کرد. بر اساس این طرح قرار 
است اطلاعات همه نهادهای دارای مجوز سازمان بورس از جمله شرکت های کارگزاری، 
تامین سرمایه، مشاوره سرمایه گذاری، هلدینگ ها، شرکت های سبدگردان به همراه شعب، 
نمایندگی ها، مشخصات کامل مدیران و آدرس آنها به صورت کامل اطلاع رسانی شود. 
بدین ترتیب شهروندان در صورت مشاهده تبلیغات اشخاص و شرکت ها مبنی بر فروش 
اوراق و ... می توانند به آسانی به سامانه کدال )سامانه جامع اطلاع رسانی ناشران اوراق 
بهادار( مراجعه کرده و واقعیت ماجرا را پیگیری کنند به نظر کارشناسان، با اجرای این 
طرح، اطلاعات دقیق و کاملی در اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد تا از طریق اشخاص 
و نهادهای تحت نظارت سازمان بورس، اقدام به سرمایه گذاری کنند. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس امروز)دوشنبه( در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره این اقدام 
سازمان بورس گفت: بی شک هر نوع اقدامی که در راستای شفاف سازی باشد مورد 
استقبال ماست و این شفاف سازی باید در تمام بخش های اقتصادی کشور ایجاد شود .  
»محمدرضا پورابراهیمی« افزود: شفاف سازی و رفع ابهام های موجود در همه بخش ها از 
جمله حوزه سرمایه گذاری و اقتصادی زمینه کاهش ریسک سرمایه گذاران را مهیا می کند 
و تجربه نشان داده که عمده مشکلات در برخی بازارها از جمله بازار پولی به واسطه کمبود 
اطلاعات پدید آمد و مردم را دچار چالش کرده است .  پورابراهیمی خاطرنشان کرد: از 
آنجایی که فلسفه تشکیل بازار سرمایه شفاف سازی است، لذا اجرایی شدن چنین اقداماتی 
درنوع خود قابل قبول بوده و به نظر می رسد خیلی زودتر از این ها باید عملیاتی می شد. 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با تاکیدبر این مساله که بازار سرمایه باید شفاف ترین 
ارکان در اقتصاد کشور باشد، تصریح کرد: این شفافیت باید از خود سازمان بورس آغاز شده 

و در تمام زیر مجموعه ها و نهادهای مرتبط با آن تسری پیدا کند . 
پورابراهیمی با اشاره به برخی اتفاق های صورت گرفته در بازارهای مالی از جمله بازار پول 
تصریح کرد: شکل گیری نبود اطمینان و سلب اعتماد مردم در این بازارها، به طور کلی به 
واسطه اطلاع رسانی نادرست ایجاد شده است و در پی آن چالش های متعددی را به وجود 
می آورد، بنابراین نبود چنین شفافیتی در تمام بازارها را باید ریشه یابی و آسیب شناسی 
کرد.  به گفته وی کاهش ریسک سرمایه گذاری و رفع ابهامات پیش روی مردم و همچنین 
سرمایه گذاری همراه با آرامش و امنیت ازجمله مواردی است که با عملیاتی شدن این طرح 
در اقتصاد کشور حاصل خواهد شد. به گزارش ایرنا، مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان 
بورس و اوراق بهادار نیز پیش از این اعلام کرد: ریز اطلاعات نهادهای مالی از نام، مجوزها، 
اسامی مدیران گرفته تا نشانی آدرس، تلفن و پایگاه الکترونیکی آنها در اختیار عموم قرار 
می گیرد؛ در صورت درخواست اطلاعات بیشتر، سرمایه گذاران می توانند با ورود به صفحه 

اختصاصی هر نهاد، اطلاعات تفصیلی آن را به صورت فارسی و انگلیسی به دست آورند.
به گفته محمدرضا معتمد، علاوه بر اینکه اطلاعات نهادهای مالی بر اساس نوع نهاد 
مالی، نوع مجوزهای فعالیت ها منعکس می شود و امکان جستجو بر اساس طبقه نهادهای 
مالی یا نوع مجوز فعالیت نیز وجود دارد. این مسئول بازار سرمایه تاکید کرد این سامانه 
به دلیل فرایند احراز هویت و ارتباط نظام مندی که بین سازمان بورس و نهادهای مالی از 
طریق امضا الکترونیکی به وجود می  آورد مانع سوء استفاده اشخاص بدون مجوز می شود.

فعالان بازار سرمایه معتقدند این اقدام، باعث افزایش اعتماد مردم به بازار سرمایه شده و 
جلوی سوءاستفاده ها را خواهد گرفت. به نظر می رسد این طرح بتواند با افزایش شفافیت، 

اعتماد مردم را جلب کرده و به تعمیق و گسترش هرچه بیشتر بورس کمک کند.

امور  وزیر  انتصاب  حکم  در ضمیمه  جمهوری  رئیس 
اقتصادی و دارایی، 18 اولویت دولت دوازدهم در عرصه 
اقتصاد کلان را ترسیم کرده است که می توان به ارتقای 

سلامت اداری، شفافیت مالی و رفع انحصار اشاره کرد. 
ضمائم احکام حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 
برای وزیران دولت دوازدهم روز )دوشنبه( در پایگاه اطلاع 

رسانی دولت منتشر شد.
بر این اساس، رئیس جمهوری در حکم انتصاب مسعود 
کرباسیان وزیر امور اقتصادی و دارایی آورده است: دولت 
انتخابات  برنامه هایی که در دوران  دوازدهم، بر اساس 
ریاست جمهوری به مردم ارائه شده است و نیز مبتنی 
بر برنامه تقدیم شده به مجلس شورای اسلامی در هنگام 

معرفی وزرا، رسالتی بس سنگین برعهده دارد. 
»این دولت باید بتواند طی دورۀ فعالیت خود، کشور 
عزیزمان ایران را از چالش های بزرگ انباشته شده در 
طول چند دهه گذشته عبور داده و شرایط مساعدی 
را برای مقطع پایانی فعالیت خود در سال 1400 که 
با به پایان رسیدن قرن حاضر است، به وجود  مصادف 

آورد.«
سایر  و  منابع  »محدودیت  است:  آمده  حکم  این  در 
محدودیت های سیاسی، اداری، اجتماعی و فرهنگی از 
یک طرف و اسناد بالادستی شامل سیاستهای کلی اصل 
مقاومتی  اقتصاد  کلی  و سیاستهای  اساسی  قانون   44
ایجاب می کند که هر وزارتخانه بر اهداف مشخص و 
محدودی که از اولویت بالایی برخوردار هستند، متمرکز 
شود و علاوه بر پیشبرد امور جاری، اصلاحات ساختاری 
برای محقق ساختن برنامه ها را در دستور کار خود قرار 

دهد.«
روحانی از کرباسیان خواسته است برنامه های وزارتخانه 
تحت مدیریت خود را با توجه دقیق به جهت گیری ها و 
اولویت های ذیل  تنظیم کرده و برنامه های اجرایی را ظرف 

2 ماه به دفتر وی ارائه کند.
بر اساس این حکم، سازمان برنامه و بودجه کشور موظف 

است هر 6 ماه یک بار گزارش مقایسه ای از پیشرفت و 
تحقق برنامه درباره اولویت های ابلاغی را به دفتر رئیس 
جمهور ارائه کند تا عملکرد و چگونگی پیشرفت برنامه ها 

ارزیابی شود.
**اولویت های عمومی

بهبود  مالی،  شفافیت  اداری،  نظام  ارتقای سلامت   .1
دسترسی همگانی به اطلاعات، فراهم آوردن فرصت برابر، 
حفاظت از اموال دولتی و معیار قرار دادن قانون در همه 

امور.
2. اعمال شایسته سالاری به عنوان تنها معیار انتخاب 

منافع در تصمیم گیریها،  تعارض  و مدیریت  همکاران 
واگذاری ها و انتصابات.

در  شهروندی«  حقوق  »منشور  دادن  قرار  ملاک   .3
وزارتخانه و دستگاههای تابعه به ویژه در حوزه های مرتبط 

با حقوق عمومی.
4. توجه به حفاظت از محیط زیست در برنامه ریزی ها 

و سیاستگذاریها.
5. اولویت واگذاری فعالیتها به مردم و فراهم آوردن زمینه 

مشارکت هرچه بیشتر بخش خصوصی.
6. توجه به رفع انحصارها و برقرارکردن فضای رقابتی در 

کنارِ تحت کنترل قراردادن و قاعده مند کردن حوزه های 
انحصاری.

7. اعمال اولویت ویژه بر استقرار دولت الکترونیک در 
حوزه تحت مدیریت.

8. به کارگیری هرچه بیشترجوانان، زنان و شهروندانی از 
اقوام و مذاهب در سطوح مدیریتی و کارشناسی در سطوح 

مختلف اداری.
** اولویت های تخصصی

1. مشارکت مؤثر در اصلاح نظام بانکی و ارتقای کارآمدی 
بانک های دولتی.

اولویت  با  خارجی  سرمایه  جذب  موانع  2.رفع 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی صادرات محور.

3. بهبود ملموس در نظام مالیاتی با تاکید بر گسترش پایه 
و ارتقای عدالت مالیاتی.

قراردادن  محور  با  خصوصی سازی  در  جدیت   .4
سیاستهای کلی اصل 44 قانون اساسی و اعمال اصلاحات 

در انحرافات ایجاد شده در اجرای این سیاستها.
5. مبارزه با پولشویی و اعمال شفافیت هرچه بیشتر در 
رعایت ضوابط بین المللی در این زمینه به منظور رفع موانع 

توسعه ارتباطات با نظام بانکی جهانی.
6. افزایش ارتقای نظام مدیریتی بنگاههای واگذار شده در 

چارچوب سهام عدالت.
7. ایجاد بهبود اساسی در نظام حکمرانی شرکتی در 
شرکتهای دولتی و بنگاههای واگذار شده در چارچوب 

سهام عدالت.
8. ارتقای ملموس در شاخص های کسب و کار و بهبود 

شرایط برای توسعه توانمندی های بخش خصوصی.
9. ایجاد تحول اساسی نرم افزاری در نظام خزانه داری 
کشور به منظور افزایش کارایی و هماهنگی هرچه بیشتر 

بین خزانه و سازمان برنامه  و  بودجه کشور.
بهبود نظام تنظیم گری در بخش های مختلف   .10
افزایش  و  ارتقای مشارکت غیردولتی  پایه  بر  اقتصادی 

رقابت در بازارها و قاعده مند ساختن انحصارات.

جزئیات حکم انتصاب کرباسیان؛ 

18 اولویت عرصه اقتصاد کلان در دولت دوازدهم 
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فرزند کریم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 110/5 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2172-
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف منیره بیگدلی احدی از ورثه رضا بیگدلی.

)م الف 4910(
2- رای شماره 139660330002017306 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430002000076 آقای فرج فتح اله زاده اقدم فرزند 
یحیی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2323 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد هندیانی احدی از ورثه محمدرضا هندیانی.)م الف 4906(

3- رای شماره 139660330002017171 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002001972 آقای اسماعیل کلانترپور فرزند 
کرم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 2589 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 1068 فرعی از 
2566 و 2567 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید احمد رضوی برقعی .)م الف 

)4873
4- رای شماره 139660330002017256 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002005790 آقای حسین وکیلی فرزند 
حسین رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 258 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2321 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر اسناد قطعی.)م الف 4893(
5- رای شماره 139660330002017172 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008160 آقای مالک عزیزی فرزند صفر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 42/55 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1857 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4881(
6- رای شماره 139660330002017164 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000295 آقای حسن یعقوبی فرزند عباس 

در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 28 مترمربع پلاک شماره 50 فرعی از 2744 
الی 2752- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی.)م الف 4868(

7- رای شماره 139660330002017165 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000294 خانم محبوبه کاظمی فرزند 
ابوالفضل در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 28 مترمربع پلاک شماره 50 فرعی 

از 2744 الی 2752- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی.)م الف 4870(
8- رای شماره 139660330002017116 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002001469 آقای محسن امیری فرد فرزند 
محمدرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 135 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2593- اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد صالحی .)م الف 4964(
9- رای شماره 139660330002017209 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002001174 آقای سید محمد موسی کاظمی 
محمدی فرزند سیدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 122/84 مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 1768 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم مریم بقالان گل خطمی.)م 

الف 4886(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 

لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/06/28
 تاریخ انتشار دوم: 1396/07/12
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001007678 شماره  رای   -1
1395114430001002079 خانم فاطمه گلستانی موخر فرزند محمدرضا در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 159/02 پلاک شماره 1 فرعی از 10303 اصلی واقع در قم 
بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین 

مفیدی.)م الف 4934(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001007486 شماره  رای   -2
1392114430001002459 آقای مرتضی جمالی کلکو فرزند حسن در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 36/67 مترمربع پلاک شماره 10320/1 اصلی واقع در قم بخش 1 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلامحسین نعمت 

اللهی .)م الف 4918(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001005054 شماره  رای   -3
1395114430001001351 خانم صغری قلیچ خانی فرزند علی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 88/80 مترمربع پلاک شماره 11006 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از غلامحسین و غلامرضا 

ارغوان .)م الف 4914(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001008075 شماره  رای   -4
1395114430001001199 آقای مجتبی رضائی فرزند محمدحسن در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 125 مترمربع پلاک شماره 747 فرعی از 10599 اصلی واقع در قم 

بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4928(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001003062 شماره  رای   -5
1393114430001000952 خانم اعظم غفارزاده مطلق فرزند رضاقلی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 54/39 مترمربع پلاک شماره 11491 اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد جهانگیری 

احدی ار وراث عباس جهانگیری.)م الف 4938(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001008125 شماره  رای   -6
1395114430001001639 آقای عبدالحمید احمدی فرزند محمود در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 86 مترمربع پلاک شماره 10923/9 اصلی واقع در قم بخش 1 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف 4948(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001008476 شماره  رای   -7
1391114430001009137 آقای مهدی هدایت شده فرزند علی اصغر در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 46 مترمربع پلاک شماره 5981 اصلی واقع در قم بخش 1 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 4954(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001008160 شماره  رای   -8

یکباب  ششدانگ  در  جواد  فرزند  خداداد  محمد  آقای   1395114430001000277
ساختمان به مساحت 792/50 مترمربع پلاک شماره 11395/8 اصلی واقع در قم بخش 

1حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4958(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001008513 شماره  رای   -9
1395114430001001148 آقای امیر جام شهریاری فرزند ابوالفضل در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 155/30 مترمربع پلاک شماره 11186 اصلی واقع در قم بخش 
یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از اقدس کفاش 

محمودی.)م الف 4974(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/06/28 تاریخ انتشار دوم: 1396/07/12
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

تهران- ایرنا- مصوبه تغییر رویه درج قیمت روی کالاها که براساس آن به جای الزام 
تولیدکنندگان به درج قیمت مصرف کننده روی کالا، درج یا نصب برچسب قیمت به 
واحدهای خرده فروشی سپرده می شود، واکنش های مثبت و منفی در بین تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان بدنبال داشته است. 
»محمدرضا نعمت زاده« وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت یازدهم در آخرین روزهای 
کاری بخشنامه ای ابلاغ کرد که مرحله نخست آن از ابتدای مهرماه و برای محصولاتی مانند 
بیسکویت، شیرینی، کیک و شکلات، انواع چیپس و اسنک و محصولات صنایع سلولزی و 

بهداشتی اجرا می شود. 
براساس این مصوبه توزیع کننده بر مبنای فاکتور خرید شرکت پخش و با اعمال ضریب 

سود قانونی تعیین شده از سوی هیات عالی نظارت ، قیمت کالاها را مشخص می کند. 
درشرایطی که درج قیمت بر روی کالا سابقه طولانی در کشور دارد و مبنایی برای سنجش 
قیمت برای مردم به شمار می رود، اعلام این مصوبه که در مرحله اول درباره کالاهای خاص 

اجرا می شود، با واکنش هایی رو به رو شده است.
موافقان این مصوبه بر این باورند که در حال حاضر درج قیمت روی کالاها بیشتر صوری 
است و تخفیف 40 تا 50 درصدی فروشگاه ها نشان از نبود شفافیت قیمت هاست و با حذف 

قیمت ها بازار رقابتی می شود و به نفع مصرف کننده است. 
اما در مقابل مخالفان که بیشتر مصرف کنندگان هستند معتقدند حذف قیمت قانونی 

نیست و باعث آشفتگی بازار و تضییع حقوق مصرف کننده می شود. 
»محمد شریعتمداری« وزیر صنعت، معدن وتجارت که اظهارات وی در شبکه اطلاع 
رسانی این وزارتخانه منتشر شده است، درباره طرح حذف الزام درج قیمت محصولات می 
گوید: این تصمیم در دولت گذشته اتخاذ شده است که الزام درج قیمت بر روی محصول از 

کارخانه برداشته شود.
» این تصمیم برای مخدوش بودن نظام قیمت گذاری کالا در کشور گرفته شده است 
که قیمت برخی محصولات با 50 و در مواردی تا 70 درصد تخفیف در فروشگاه ها بویژه در 

فروشگاه های زنجیره ای به فروش می رسد.« 
از آنجایی که مرحله اول اجرای این طرح برای محصولاتی مانند بیسکویت، شیرینی، کیک 
و شکلات، انواع چیپس و .... اعمال می شود، خبرنگار ایرنا سری به شانزدهمین نمایشگاه 
شیرینی و شکلات که در نمایشگاه بین المللی برگزار شده است ، زد تا نظر مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان را درباره این طرح جویا شود.
**مصرف کنندگان: طرح خوبی نیست باعث هرج و مرج بازار می شود

»مریم حیدری« خانم خانه دار اطلاعی از این طرح نداشت و با شنیدن آن متعجب شد 
و به خبرنگار گفت: طرح خوبی نیست و با اجرای آن شاهد سردرگمی و هرج و مرج در بازار 

خواهیم بود. 

وی افزود: در حال حاضر با وجود قیمت های درج شده روی کالاها، برخی سوپرمارکت ها 
و فروشگاه ها خود را ملزم به فروش کالا با آن قیمت نمی کنند و می گویند این قیمت ها 
مربوط به چند ماه پیش است، اما با این وجود مبنای قیمتی وجود دارد و ما به عنوان مصرف 

کننده می توانیم اعتراض کنیم. 
»حسین شرفی« دیگر بازدیدکننده این نمایشگاه به خبرنگار ایرنا درباره این طرح گفت: 
اجرای این طرح زمینه سودجویی خرده فروشان را فراهم می کند و از طرفی زمان و انرژی 

بیشتری باید برای پیدا کردن کالاهای با قیمت و کیفیت مناسب صرف شود. 
»مارال خلیلی« نیز به ایرنا گفت: این طرح نه تنها باعث رقابتی شدن بازار نمی شود، بلکه به 

ضرر مصرف کننده است و زمینه سودجویی بسیاری از افراد را فراهم می کند. 
»رسول شیخ لاری« و همسرش که برای خرید به نمایشگاه شیرینی و شکلات آمده بودند، 
هردو مخالف اجرای این طرح بودند. مرد خانواده می گوید: اصلا طرح خوبی نیست چرا که 
فرهنگ آن در کشور ما جانیفتاده و هر کس نظر خود را اعمال می کند و در حال حاضر نیز 

با تعدد قیمت یک کالا مواجه هستیم. 
»حیدر رجبی« استاد دانشگاه به عنوان یک مصرف کننده تاکید کرد: مخالف این طرح 

هستم چرا که نه تنها رقابتی به وجود نمی آید، بلکه باعث سردرگمی می شود. 
وی افزود: برای رقابت باید اجازه دهیم انواع کالاهای خارجی وارد کشور شود و تولیدکننده 
داخلی محصولات خود را با کالاهای با کیفیت خارجی مقایسه کند و با درهای بسته نمی 

توان انتظار داشت رقابت سالمی داشته باشیم. 
**تولیدکنندگان: طرح خوبیست و ایجاد رقابت می کند

»منوچهر رضایی« که در یک غرفه این نمایشگاه حضور دارد درباره این طرح به ایرنا 
گفت:این طرح خوبی است و با اجرای آن شاهد رقابت در قیمت کالاها خواهیم بود نه در 
کیفیت آنها.  وی افزود: وقتی قیمت یکسان باشدف کیفیت کالا موجب رقابت تولیدکنندگان 
می شود اما متاسفانه بسیاری از تولیدکنندگان ما تلاش می کنند برای کاهش قیمت از مواد 
اولیه نامرغوب استفاده کنند.  نماینده شرکت رضوان شکلات نیز به خبرنگار ایرنا گفت: ایده 
خوبی است اما باید بررسی های لازم انجام شود تا زنجیره توزیع از این موضوع سوء استفاده 
نکند.  وی تاکید کرد: ما سعی کردیم در شرکت زنجیره فروش را در اختیار بگیریم و خود به 

صورت مستقیم فروش را کنترل کنیم. 
نماینده شرکت پشمک حاج عبدالله دیگر تولیدکننده نیز ایرنا گفت: طرح خوبی است 
که باید خیلی زودتر از اینها اجرا می شدف اما باید سعی کنیم به طور مستمر قیمت ها را 
کنترل کنیم و برای همین در نظر داریم در بیشتر استان ها دفاتری ایجاد کنیم که خودمان 

بر قیمت ها نظارت داشته باشیم. 
یکی از مسئولان شرکت شونیز به ایرنا گفت: مسئولان شرکت صد درصد با طرح حذف 
قیمت ها موافق هستند زیرا با اجرای این طرح کیفیت کالاها افزایش می یابد و مردم می 

توانند انتخاب کنند که متناسب با قیمت و کیفیت کالاها خرید کنند. 
به گزارش ایرنا، وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره این طرح تاکید می کند: این تصمیم 
در دولت یازدهم برای حمایت از مصرف کنندگان نهایی و از بین بردن رقابت ناسالم میان 
شرکت ها اتخاذ شد. صنایع غذایی کشور اکنون در رقابت کامل به سر می برند و شرایط 
مطلوبی را برای مصرف کنندگان ایجاد کرده اند و این نگرانی که مصرف کنندگان آسیب 

ببینند، وجود ندارد.
شریعتمداری افزود: در ابتدای کار نمی توانستیم تصمیم دولت قبل را لغو یا تجدیدنظر 
کنیم، به همین منظور به این سمت رفتیم که کارگروهی در این زمینه تشکیل دهیم و 

مشکلات آن را به حداقل برسانیم.
وی گفت: با اطلاع  رسانی درباره این طرح مردم را در جریان گذاشتیم و قرار شد این طرح 
را به صورت پایلوت شروع کنیم، اگر خوب بود ادامه می دهیم و اگر خوب نبود تجدیدنظر 

می کنیم.
** آقاطاهر: حذف قیمت گذاری به منظور شفافیت درقیمت کالاهاست

»محمد آقاطاهر« رئیس اتحادیه بنکداران با اشاره به اینکه حذف قیمت گذاری کالاها 
اقدام مناسبی است، به خبرنگار گفت: انجام آن توسط تولیدکنندگان به منظور شفافیت در 

قیمت کالاهاست. 
وی تاکید کرد: اگر این اقدام به درستی انجام شود، شاهد کاهش قیمت ها خواهیم بود و با 
اجرای آن تولیدکنندگان می توانند محصولات با کیفیت مناسب به مصرف کننده ارائه کنند؛ 

چرا که دیگر قیمت های مصوب محدودیتی برای آنها ایجاد نمی کند. 
** تفرشی: حذف درج قیمت به نفع مصرف کننده است 

»کریمی تفرشی« رئیس هیئت مدیره تعاونی تولیدکنندگان صنایع غذایی در حاشیه 
شانزدهمین نمایشگاه شیرینی و شکلات به خبرنگار ایرنا گفت: به عنوان کسی که این طرح 
را ارائه کرده ام، معتقدم حذف قیمت ها باعث حذف دلال ها می شود و ورود به اقتصاد آزاد 

و بازار رقابتی را برای مصرف کننده ممکن می کند. 
وی افزود: ممکن است این طرح در ابتدا با سوء استفاده هایی مواجه شود اما در درازمدت 

تصمیم خوبی است و به نفع مصرف کننده است. 
تفرشی اظهارداشت: افراد برای حفظ سلامت خود و خانواده مایحتاج خود را از فروشگاه 

های معتبر تهیه کنند چرا که در این فروشگاه ها اجناس تقلبی وجود ندارد. 
در هر حال هدف از این تصمیم وزارت صنعت ، معدن و تجارت ، ایجاد فضای رقابتی 
سالم و بهبود فضای کسب و کار و رعایت توامان حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

و همچنین حذف واسطه های غیرضرور در زنجیره تامین و توزیع کالا اعلام شده است.
با اجرای این طرح از اول مهر ماه می توان ارزیابی دقیقی از آن برای تداوم اجرا یا توقف 

اجرا داشت. 

حذف قیمت کالا؛ تولیدکنندگان موافق، مصرف کنندگان مخالف 

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک 485 فرعی از 10633  
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی عطاران - بین کوچه 8 و 10 -پلاک 
136 که بنام طیبه سعادت فرزند غلامرضا  میباشد ، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود 
، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده 1/16460 -96/6/26 تحدید حدود پلاک 
مذکور در روزیکشنبه مورخ23/ 7 /96 ساعت 8/5 الی 12 صبح در محل وقوع 
ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود 
و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید./ق .
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار1396/6/28

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای جعفر کیانی بیدگلی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام 
داشته سند مالکیت دفترچه ششدانگ پلاک 10254/431/463 اصلی بخش 
1 صفحه26 دفتر 732 ذیل ثبت 138306 بنام جعفر کیانی بیدگلی ثبت و 
صادره شده است. نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب کشی 
مفقود گردیده.. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود 
اسناد مالکیت نزد خود و یا انجام معامله  باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف 10مدت روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید 
اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر 
نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. برابر رهنی 
3461-05/07/1394 دفتر 76 قم در رهن بانک ملت میباشد. )م الف 4998(.

محمدرضا ادیبان 
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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سهراب انتظاری:

غرور پرسپولیس را به دردسر می اندازد
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با تاکید بر اینکه سرخپوشان نباید به خاطر پیروزی 
برابر الاهلی دچار غرور شوند گفت: بازیکنان برای رسیدن به فینال باید هوشیار باشند.
سهراب انتظاری  در خصوص پیروزی پرسپولیس تهران برابر الاهلی عربستان گفت: 
قبل از هر چیز این پیروزی دلچسب و بازی تماشایی را به همه علاقه مندان فوتبال 
تبریک می گویم. پرسپولیسی ها بازی خیلی خوب از خود ارائه دادند و توانستند به 

مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا برسند.
وی تأکید کرد: در بازی رفت هم پرسپولیس می توانست به پیروزی دست پیدا 
کند اما مشخص بود که در بازی برگشت پیروز میدان خواهد شد و به دور بعد خواهد 
رسید. انتظاری در خصوص عملکرد برانکو ایوانکوویچ هم گفت: سرمربی پرسپولیس 
یک چهره شناخته شده در فوتبال ایران است و نشان داده به خوبی با فوتبال ایران 
آشناست و در این مدتی که به عنوان سرمربی در پرسپولیس مشغول به کار بوده، 

کاملًا بر اوضاع مسلط است و از بازیکنان شناخت کافی دارد.
وی ادامه داد: او در مقابل الاهلی عربستان یک تیم بسیار خوب را روانه میدان کرد و 
با تعویض هایی که انجام داد همه را سورپرایز کرد. شاید کسی فکر نمی کرد که شایان 
مصلح بتواند یکی از پایه گذاران گل پرسپولیس باشد، او بر روی بازیکنانش شناخت 
کافی دارد و در بازی رفت، طارمی را جایگزین منشا کرد و او توانست گلزنی کند و این 
نشان می دهد که او به خوبی پرسپولیس را می شناسد، یک مربی حرفه ای است و 

می داند از تعویض هایش در چه زمانی استفاده کند.
پیشکسوت پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که این برد می تواند بازیکنان را دچار 
غرور کرده و نتوانند بازی خوبی را مقابل الهلال عربستان انجام دهند خاطرنشان کرد: با 
شناختی که از باتجربه های پرسپولیس و سرمربی این تیم دارم مطمئنم چنین اتفاقی 
رخ نخواهد داد. آنها می دانند که غرور باعث خواهد شد تا از گردونه رقابت حذف شده 
و به فینال نرسند. بنابراین دو هفته فرصت دارند تا تمرینات خوبی را انجام داده و به 
آمادگی کامل به مصاف یک تیم دیگر از عربستان رفته و با شکست این تیم، یک گام 

دیگر به قهرمانی در لیگ قهرمانان نزدیک شوند.
انتظاری در خصوص شرایط الهلال عربستان نیز اظهار داشت: الهلال یکی از تیم 
های پرطرفدار، پولدار در عربستان است و دوبار هم توانسته در لیگ قهرمانان، جام 
را بالای سر ببرد بنابراین بازیکنان پرسپولیس باید هوشیار باشند و اجازه ندهند 
کوچکترین موقعیتی نصیب بازیکنان الهلال شود، زیرا آنها چند بازیکن خارجی دارند 
که می توانند برای پرسپولیس دردسر ساز شوند. وی در پایان تصریح کرد: ای کاش 
پرسپولیس می توانست همانند بازی با تیم های غیر عربستانی یک بازی را در خانه 
انجام دهد و با حمایت هوادارانش به پیروزی برسد اما متأسفانه شرایطی به وجود آمده  
که از بازی خانگی محروم هستیم ولی مطمئنم طرفداران پرسپولیس در هر کشوری 

حضور دارند و تیم محبوبشان را حمایت می کنند.

قدوس: 

 بازی در جام جهانی رویایی بزرگ است

لژیونر گلزن این روزهای ایران در فوتبال سوئد از شرایط خود و بازی های موثرش 
در لیگ اروپا و لیگ سوئد سخن گفت . او می گوید که بازی در جام جهانی برایش 

رویایی بزرگ است.
سامان قدوس در بازی اول تیمش در لیگ اروپا توانست دروازه  تیم اوکراینی زوریا 
را باز کند. او این هفته نیز در بازی با سیریوس توانست دو گل از پنج گل تیمش را به 

ثمر برساند تا نشان دهد در شرایط خیلی خوبی به سر می برد.
سامان قدوس درباره حضور در تیم ملی ایران و بازی دوستانه با روسیه که چندی 
دیگر در کازان برگزار می شود گفت: در تیم   ملی فوتبال ایران همه چیز به خوبی و 
در سطح حرفه یی بود. حضور خوبی در تیم   ملی ایران داشتم و با بازیکنان آشنا شدم. 
مهارت بعضی از بازیکنان بسیار بالا بود. برخوردی که با من در اردوی تیم   ملی شد 
خیلی صمیمی و گرم بود. اشکان دژاگه خیلی از من مراقبت کرد و مثل یک دوست 
کنار من بود. در مجموع حضور خوبی در تیم   ملی فوتبال ایران داشتم. چندی دیگر 
هم برای بازی دوستانه با روسیه به کشور میزبان جام جهانی روسیه خواهیم رفت که 

تجربه خوبی برای ما خواهد بود.
استروشوند باید این هفته برابر تیم معروف مالمو بازی کند یعنی جایی که قدوس 
به دنیا آمده است و به همین خاطر نگاه های زیادی به او خواهد بود تا در این دیدار 

خودی نشان دهد.
قدوس در پایان درباره زمان باقی مانده تا جام جهانی، گفت :  می دانم که فقط با 
سخت کوشی می توانم خودم را به ترکیب تیم   ملی برسانم و فرصت بازی در جام 
جهانی را به دست بیاورم. بازی در جام جهانی یک رویای بزرگی است که در آن 
می توانید با بهترین تیم های جهان بازی کنید و من خیلی دوست دارم از این فرصت 
استفاده کنم و همراه تیم   ملی فوتبال ا یران در جام جهانی 2018 روسیه حاضر باشم.

طباطبایی: 

هر کسی جای منصوریان بود،  استعفا می کرد
پیشکسوت استقلال اعتقاد دارد که این تیم شرایط خوبی ندارد و به بن بست رسیده 

است.
هادی طباطبایی درخصوص شرایط استقلال و حضور این تیم در رده پانزدهم 
جدول رده بندی لیگ برتر اظهار داشت: متأسفانه شرایط خوب نیست و هر دفعه 

اتفاقات جدیدی در این باشگاه رخ می دهد که نوید آینده خوبی را نمی دهد.
وی درباره شعارهای هواداران در چند بازی اخیر که خواستار رفتن منصوریان از 
سرمربیگری آبی پوشان شده بودند، گفت: معمولاً هر کسی در این شرایط و به جای 
منصوریان بود، استعفا می کرد. باید در این خصوص از خود او بپرسید که چرا تا الان 
در تیم مانده است. استقلال نیاز به تغییر دارد و با این روند تیم، اتفاق خاصی رخ 
نمی دهد. شرایط تیم نشان می دهد که استقلال به بن بست خورده و باید تغییراتی 

در باشگاه رخ دهد.
پیشکسوت استقلال با بیان اینکه زمانی که تیم نتیجه نمی گیرد،  عوامل مختلفی در 
این روند تأثیرگذار هستند، تصریح کرد: سهم هر عامل در این نتایج متفاوت است، اما 
در مجموع فضای خوبی بر باشگاه استقلال حاکم نیست. فکر می کنم باشگاه مشکل 
دارد و به نوعی مستأصل عمل می کند. باشگاه به کادر فنی استقلال مهلتی دو هفته ای 

داد، اما الان می بینیم پس از این شکست، اتفاق خاصی رخ نداد.
طباطبایی در مورد اخراج و بازگشت مهدی رحمتی و مجتبی جباری که با اعلام 
منصوریان در تمرینات حاضر می شوند، به تسنیم گفت: ما هم این اتفاقات را نفهمیدیم 
و متوجه نشدیم چرا رفتند و چرا برگشتند. بالأخره یک نفر باید مقصر شناخته می شد 

تا ذهن ها منحرف شود.

حسن زاده: 

دوست داریم مسابقات این چنینی را در کشور 
خودمان برگزار کنیم

ملی پوش تیم ملی فوتسال کشورمان گفت: خدا را شکر تورنمنت را خیلی خوب آغاز 
کردیم، چون همیشه شروع تورنمنت برای تیمی همچون ایران مهم است.

علی اصغر حسن زاده درباره کیفیت مسابقات فوتسال گفت: سطح مسابقات بالاست 
و ترکمنستان میزبانی خوبی از تیم ها دارد. مجموعه های ورزشی خوبی در این کشور 
ساخته شده و به نظر می رسد در سال های نه چندان دور بیشتر از این کشور خواهیم 
شنید. ما دوست داریم مسابقات این چنینی را در کشور خودمان و جلوی چشم 

تماشاگران ایرانی برگزار کنیم.
وی افزود: ما بازی به بازی جلو می رویم و در حال حاضر به دیدار رقبای دیگرمان 
فکر نمی کنیم. البته اینها رقبای سنتی فوتبال ایران در آسیا محسوب می شوند، اما 
در کل فوتسال آسیا با سرعت بالا رو به پیشرفت است. تیم هایی همچون ویتنام و 
امارات روی فوتسال به خوبی سرمایه گذاری کردند که قطعاً در سال های نه چندان 

دور جواب خواهد داد. 
ملی پوش تیم ملی فوتسال کشورمان خاطرنشان کرد: خدا را شکر تورنمنت را خیلی 
خوب آغاز کردیم، چون همیشه شروع تورنمنت برای تیمی همچون ایران مهم است. 
به هر حال بازی با تاهیتی تمام شد و تمرکزمان بر روی بازی با اردن است. ابتدا باید 
بازی های گروهی را به پایان برسانیم بعد از آن به فکر فتح سکوی قهرمانی رقابت ها 

باشیم.
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استقلالی ها صبور باشند و به منصوریان فرصت بدهند 

پروین: پرسپولیس الهلال را شکست دهد می تواند قهرمان آسیا شود
 کی روش و برانکو با هم کنار بیایند

پیشکسوت نامدار باشگاه پرسپولیس گفت: بازی با الهلال 
دیدار بسیار سختی است اما من معتقدم پرسپولیس با عبور 

از این مرحله می تواند قهرمان آسیا شود.
علی پروین در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
فارس، در خصوص وضعیت تیم پرسپولیس در آستانه 
حضور این تیم در فینال لیگ قهرمانان آسیا، شکست روز 
گذشته سرخپوشان مقابل پیکان، روزهای بحرانی باشگاه 
استقلال و همچنین تعامل بین پرسپولیس و تیم ملی 

صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید.
لیگ  در  خوبی  شرایط  روزها  این  پرسپولیس   
قهرمانان آسیا دارد و این امیدواری به وجود آمده 
که این تیم بتواند به فینال لیگ قهرمانان آسیا راه 

پیدا کند. نظر شما در خصوص این مسئله چیست؟
واقعاً باید به برانکو و شاگردانش دست مریزاد گفت چرا 
که آنها کار بزرگی انجام دادند و من معتقدم که این تیم 
می تواند به فینال لیگ قهرمانان برود. الهلال تیم قوی است 
اما من پیش بینی می کنم که پرسپولیس بتواند از این بازی 
سخت برنده بیرون بیاید. این را بگویم که نمی شود خیلی 
راحت گفت که می توان الهلال را شکست داد چرا که آنها 
هم تیم مطرح و ریشه داری هستند و بازیکنان نباید این تیم 

را به هیچ عنوان دست کم بگیرند.
که  است  این  است  کننده  نگران  که  موضوعی   
به طور  بازی های پرسپولیس زیاد است  فشردگی 
بازی کردند، روز  با پیکان  آنها شب گذشته  مثال 
پنجشنبه در اصفهان باید با سپاهان دیدار کنند و 
روز سه شنبه هفته آینده باید به مصاف الهلال بروند. 

این فشردگی به نظر شما کار را سخت نمی کند؟
قطعاً همینطور است و کار برانکو و بازیکنانش خیلی 
سخت است، فکر می کنم برای همین مسئله بود که برانکو 
شب گذشته به چند بازیکن اصلی اش استراحت داد چون او 
می خواست بازیکنانش استراحت کنند. به هر حال خستگی 
روی بدن بازیکنان تأثیر می گذارد و شاید یکی از دلایلی که 
بازیکنان پرسپولیس شب گذشته خوب بازی نکردند همین 

مسئله خستگی آنها بوده است.
بازی با پیکان را چطور ارزیابی می کنید؟ به هر حال 
باختن برای پرسپولیس در این شرایط خیلی اتفاق 

خوبی نیست. 

در همه جای دنیا هر تیمی چند بازی خوب که انجام 
می دهد یک بازی بد هم دارد، دیروز پرسپولیس مقابل 
پیکان خوب بازی نکرد باید بگویم که این پیکان بود که 
خیلی خوب بازی کرد. البته برانکو ارنج تیمش را تغییر داده 
بود چرا که می خواست بازیکنانش برای بازی با سپاهان و 
الهلال استراحت کنند. هرچند که من به آنها می گویم که 

لیگ را هم نباید دست کم بگیرند.
 به نظر شما پرسپولیس توانایی قهرمانی در آسیا 

را دارد؟
فکر می کنم برانکو و بازیکنانش بتوانند قهرمان آسیا شوند. 
چند بازیکن خوب به تیم اضافه شده و نباید کسی فکر کند 
باخت به پیکان چیزی از توانایی های پرسپولیس کم کرد. 
به هر حال فوتبال همین است و برد و باخت وجود دارد اما 
من فکر می کنم ان شاالله اگر الهلال را شکست دهیم و به 

فینال برویم می توانیم قهرمان آسیا شویم.
قرار  الهلال  مقابل  بارها  مربی  عنوان  به  شما   
چقدر  فعلی  الهلال  تیم  می کنید  فکر  گرفته اید، 
قرار می گرفتید  مقابل آن  تیمی که  به آن  نسبت 

قدرتمند است؟
الهلال فعلی تیم قدرتمندی است اما با آن تیمی که مقابل 
ما قرار می گرفت فرق می کند و به نظرم آن الهلال قوی تر 
بود هرچند که از نام الهلال نباید بی تفاوت گذشت. آنها 
مثل پرسپولیس و استقلال تیم ریشه دار و با اصالتی هستند 
که هر سال در مسابقات آسیایی نتایج خوبی می گیرند به 
همین دلیل معتقدم که این تیم را نباید دست کم گرفت 
و امیدوارم بازیکنان پرسپولیس در بازی رفت و برگشت 

بتوانند این تیم را شکست دهند.
 بنا به دلایلی که می دانید پرسپولیس نتوانست 
از تیم های عربستانی در تهران پذیرایی کند و این 

موضوع به نوعی به ضرر برانکو و شاگردانش شد.
از میهمانانش  تهران  اگر پرسپولیس در  خب مطمئناً 
میزبانی می کرد شرایط خیلی فرق می کرد و قبل از هر بازی 
می توانستیم امتیازات کامل را به نام پرسپولیس بنویسیم. 
باید قبول کرد که عرب ها از تماشاگران ایرانی می ترسند و 
وقتی به ورزشگاه آزادی می آیند و 100 هزار تماشاگر را 
می بینند دست و پایشان می لرزد اما این هم از بدشانسی 
پرسپولیس بود که تا اینجای کار نتوانسته از میزبانی اش 

استفاده درست و حسابی کند. با همین شرایط فکر می کنم 
پرسپولیس توانایی عبور از الهلال را دارد.

 عملکرد گادوین منشا بازیکن جدید پرسپولیس را 
چطور ارزیابی می کنید؟ 

به نظر من منشا بازیکن خوبی است اما هنوز خیلی با تیم 
جا نیفتاده و نیاز به هماهنگی های بیشتر دارد. پرسپولیس 
آنها  امسال جذب کرده که همگی  بازیکن جدید  چند 
بازیکنان خوبی هستند. به نظر من آنها بیشتر لازم است 

کنار هم بازی کنند تا به آمادگی کامل برسند.
 این روزها تیم پارس جنوبی جم همراه با مهدی 
تارتار نتایج فوق العاده ای در لیگ گرفته و به عنوان 
موفقیت هایش  از  قطعاً  شما  شاگردان  از  یکی 

خوشحال هستید.
دقیقاً همینطور است. او تیم خیلی خوبی آماده کرده 
هرچند که در ابتدای لیگ همه می گفتند آنها یک جرقه 
پایین تر سقوط  رده های  به  از هفته دوم  بعد  و  هستند 
می کنند اما تارتار کاری کرد کارستان و با یک مشت جوان 
گمنام و بی ادعا تا اینجای لیگ شاهکار کرده است. باید 
به تارتار و شاگردانش احسنت بگویم چرا که تیم خوبی 
ساختند و امیدوارم این شرایط را ادامه دهند. من از موفقیت 
شاگردانم خوشحال می شوم و الان هم چند نفر از آنها در 
لیگ سرکار هستند که برای همه آنها آرزوی موفقیت 

می کنم.
علیرضا  نام  به  شما  شاگردان  از  دیگر  یکی   
منصوریان این روزها در استقلال شرایط خوبی ندارد 
و حتی صحبت از برکناری احتمالی او هم به گوش 

می رسد، در این باره چه صحبتی دارید؟
به نظر من استقلال بازیکنان خوبی دارد و باید به این تیم 
فرصت داد. هواداران استقلال صبور باشند و طاقتشان را 
بالاتر ببرند. این تیم هیأت مدیره و مدیرعامل دارد و باید 
به این مجموعه اعتماد کرد. سال قبل هم استقلال همین 

شرایط را داشت اما با یک برد وضعیتش خوب شد.
 یعنی به نظر شما به علیرضا منصوریان باید فرصت 

داد؟
بله، قطعاً. باید به منصوریان فرصت بدهند و هواداران 
و  استقلال  وقتی  قطعاً  باشند،  صبورتر  باید  استقلال 
پرسپولیس قوی تر باشند فوتبال ملی ما هم قوی تر خواهند 

بود و این به سود فوتبال ایران است.
 خبری هم منتشر شد مبنی بر اینکه شما در یک 
برای  را  اتومبیلی  دارید  قصد  خداپسندانه  اقدام 

کمک به نیازمندان در مشهد به مزایده بگذارید.
یک مراسم خیریه در مشهد قرار است برگزار شود و من 
هم یک اتومبیل هدیه دادم تا به نفع این مرکز خیریه به 
مزایده گذاشته شود. شاید خودم به مشهد بروم تا در این 

مراسم حضور پیدا کنم.
 تیم ملی به جام جهانی رفت اما کارلوس کی روش 

هنوز انتقاداتی به مسائل سخت افزاری دارد.
ببینید من کاری به این دعواها ندارد اما باید یک راه حلی 
باشد تا این مشکلات برطرف شود. باید تیم ملی تأمین 
شود. یعنی چه که کی روش باید برای پول، زمین، گرمکن 
و ... بنالد؟ ما راحت به جام جهانی رفتیم و باید خواسته های 
بازی های  و  امکانات  کی روش  کنند.  فراهم  را  کی روش 
تدارکاتی می خواهد و نباید فقط دلخوش به این باشیم که 
به جام جهانی رفته ایم، باید به این نگاه کنیم که یک پله 

بالاتر برویم. 
 یعنی به اعتقاد شما اگر تدارکات تیم ملی خوب 
باشد می توانیم از گروهمان در جام جهانی صعود 

کنیم؟
مطمئناً اگر تدارکات خوب باشد این اتفاق می افتد. ما 
باید یک تدارکات خوب داشته باشیم و با تیم های اروپایی 
بزرگ و گردن کلفت بازی کنیم. بجز یک دوره، در هر 
دوره ای که به جام جهانی رفتیم چهارم شدیم و نباید فقط 
به این مسئله دل خوش کنیم. مطمئناً تیم ملی می تواند 
به مراحل بعد صعود کند اما باید پشتیبانی خوبی از این 

تیم انجام شود.
 باز هم نگرانی هایی به وجود آمده مبنی براینکه 
باعث  پرسپولیس  و  ملی  تیم  برنامه های  تداخل 

اختلافات بین کی روش و برانکو شود. 
من می گویم که این دو نفر باید با هم کنار بیایند. هم 
برانکو حق دارد و هم کی روش. به هر حال هم تیم ملی 
برای مملکت مهم است و هم اینکه پرسپولیس به مرحله 
بالایی در آسیا رسیده و باید از هر دو تیم محافظت شود. 
به نظرم این دو نفر جلسه ای بگذارند و با هم کنار بیایند تا 

اختلافی هم به وجود نیاید. 

مدیرعامل سابق باشگاه پرسپولیس با انتقاد از بزرگمایی 
انجام شده در موضوع قهرمانی فصل گذشته این تیم تاکید 

کرد که مدیران حال حاضر باشگاه پشت نتایج برانکو پنهان 
شده اند.

عباس انصاری فرد درباره بدهی های حال  حاضر باشگاه 
پرسپولیس و مشکلاتی که در این باشگاه ایجاد شده، اظهار 
کرد: باشگاه پرسپولیس از گذشته بدهکار است. هر مدیری 
هم که قرار بود بیاید و در این باشگاه مسئولیت بگیرد، 
می دانست که باشگاه بدهی های زیادی دارد. پس قاعدتا با 
علم به این موضوع مسئولیت را قبول کرده است. بنابراین 
مدیران باشگاه نباید به دنبال بهانه باشند. آنها همه این 
شرایط را پذیرفته اند و حالا به جای این که هر روز دم از 
بدهی ها بزنند بهتر است به دنبال حل مشکلات باشند. اگر 
این مشکلات مالی که خیلی از آنها بین المللی است، حل 
نشود گریبان باشگاه را می گیرد و شاید خطراتی در لیگ 

قهرمانان آسیا پرسپولیس را تهدید کند.
او در ادامه  درباره شیوه درآمدزایی باشگاه پرسپولیس و این 
که از هواداران کمک مالی خواسته شده، گفت : این شیوه  
درآمدزایی به طور کامل غلط است. باشگاه پرسپولیس برند 
هزار میلیاردی است، چرا باید این گونه درآمدزایی کند؟ 
واقعا برای من تعجب آور است. تعداد زیادی از هواداران 

پرسپولیس هم از قشر ضعیف جامعه هستند، اما با این حال 
من شنیده ام که کمک های مالی خوبی را هم به حساب 
باشگاه واریز کرده اند. در کل بر این باور هستم که این کار 
کلا غلط است و باید راه و شیوه دیگری برای درآمدزایی در 
پیش گرفته شود، اما متاسفانه مدیران حال  حاضر باشگاه به 
اسم این که ما قهرمان شده ایم از هواداران پول می خواهند تا 

باشگاه را اداره کنند.
انصاری فرد ادامه داد: سوال من این است مگر تا به حال 
پرسپولیس قهرمان نشده است که شما سال گذشته تیم 
را قهرمان کردید؟ جوری صحبت از قهرمان کردن تیم 
می کنند که گویی تا به حال پرسپولیس قهرمان نشده است. 
بهتر است بدانید این تیم به واسطه همین قهرمانی ها میان 
هواداران محبوب شده است. شاید یک چند سالی نتوانست 
موفقیت های خودش را به دست بیاورد، اما این گونه هم 

نیست که برای نخستین بار جام را بالای سر برده باشد.
مدیرعامل سابق باشگاه پرسپولیس، تصریح کرد: من 
معتقدم که مدیران باشگاه پرسپولیس پشت نتایج برانکو 
پنهان شده اند. پرسپولیس اگر نتایج خوبی می گیرد به واسطه 
هنر و دانش فنی برانکو ایوانکوویچ است. البته این را بگویم 

تیم یک برد خوب در آسیا به دست آورد، اما چنان این برد 
را بزرگ کردند و تبلیغات وسیعی را انجام دادند که بازیکنان 
را غرور گرفت و دیدید که در برابر پیکان چگونه ضعیف بازی 
کردند. انصاری فرد در ادامه  درباره شیوه مدیریت رویانیان در 
باشگاه پرسپولیس و این که آیا پرونده ژوزه فقط مربوط به او 
می شود؟ گفت : من به حسن نیت آقای رویانیان کاملا اعتماد 
دارم، اما در زمان مدیریت او افراد غیر قابل اعتماد و دلالی را 
کنار خود جمع کرد، دلالان هم در آن زمان به خاطر سود 
خودشان مشکلاتی را برای باشگاه ایجاد کردند که حاصل آن 
در حال  حاضر پرونده ژوزه است. آنها مربی را به ایران آوردند 
که اصلا ارزش آن پولی که دریافت کرد را نداشت. با این 
حال اگر رویانیان در آن مقطع از افراد قابل اعتمادی استفاده 

می کرد، شاید این مشکلات هم ایجاد نمی شد.
او در پاسخ به این سوال که باشگاه پرسپولیس الان باید از 
کدام منبع مالی پول ژوزه را تهیه کند؟ گفت : وزارت ورزش 
و جوانان می گوید باشگاه مال من است و اعضای هیات 
مدیره آن را تعیین می کند حالا باید برای آن هزینه کند. این 
وزارتخانه باید پول مانوئل ژوزه را هر طور که شده پرداخت 

کند تا باشگاه با مشکل مواجه نشود.

انصاری فرد: مدیران پرسپولیس پشت نتایج برانکو مخفی شده اند

وزیر ورزش و جوانان که با اظهارات خود عملًا نقش هیئت مدیره را نادیده گرفته بود 
حالا به فکر استقلال افتاده است، اما سؤال این است که نقش او در به وجود آمدن این 

شرایط چقدر است؟
 استقلال روزهای بدی را پشت سر می گذارد و هر روز هم با تصمیم گیری هایی که از 
سوی مدیران باشگاه صورت می گیرد، بحرانی به بحران های موجود اضافه می شود )همانند 
موضوع اخراج و سپس بازگشت جباری و رحمتی(. شرایط استقلال آنقدر بد است که 
مجلس هم به تکاپو افتاده و در این میان وزارت ورزش و جوانان نیز به عنوان متولی این 

باشگاه به فکر فرو رفته است.
محمدرضا داورزنی معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش در این باره 
گفته است: »دغدغه  آقای سلطانی فر، موضوع استقلال است. ایشان وضعیت آشکار را 
بررسی می کند. به  هر حال باید توجه جدی تری داشته باشیم. هیئت مدیره، کار خودش 
را انجام می دهد و وزارت ورزش و جوانان شرایط را  رصد می کند تا استقلال از این شرایط 
خارج شود. آقای سلطانی فر بابت شرایط استقلال این نگرانی را دارد. امیدوارم هیئت مدیره 
با تدبیر کار را پیش ببرد. وزارت ورزش و جوانان هم در کنار باشگاه استقلال است تا از 

این شرایط عبور کنند.«
اینکه بحران و مشکل استقلال دغدغه وزیر و وزارت ورزش است خیلی خوب است اما 

نقش این وزارتخانه در به وجود آمدن چنین شرایطی چیست؟
27 روز پیش و در روز اول شهریور در مطلبی با عنوان »آقای سلطانی فر! پاسخگوی 

نتایج استقلال باشید« نوشتیم که وقتی وزیر ورزش نقش هیئت مدیره را عملًا نادیده 
می گیرد باید خودش هم پاسخگوی شرایط موجود باشد. او در آن مقطع تغییر مدیرعامل 
استقلال را تکذیب کرده بود آن هم بدون توجه به اینکه تغییر مدیرعامل یکی از وظایف 
ذاتی هیئت مدیره است. سلطانی فر پیش تر هم چنین کاری کرده بود آنجا که ابتدا گفت 
افتخاری مدیرعامل می ماند و سپس هیئت مدیره باشگاه استقلال را انتخاب کرد. در 
واقع وزیر ورزش عملًا اختیار را از هیئت مدیره سلب کرد چرا که افراد منصوب او قطعاً 
نمی توانند برخلاف نظر وزیر اقدام کنند و حتی اگر می خواستند مدیر را تغییر دهند 
نمی توانستند این کار را بکنند. سلطانی فر 7 شهریور هم بار دیگر هیئت مدیره را نادیده 
گرفت و در مورد انتقاداتی که از علیرضا منصوریان سرمربی استقلال می شود، گفت: 
»منصوریان به فعالیتش ادامه می دهد و هیچ مسئله ای هم بابت آقای منصوریان وجود 

ندارد. استقلال مدیرعامل و هیئت مدیره دارد که آنها بر کار تیم نظارت می کنند.«
حال سؤال این است که وزیر ورزش با اظهارات و اقداماتی که انجام داده چقدر در 
این مشکلات دخیل است؟ چرا او در مسائل جزیی که هیئت مدیره باید درباره آنها 
تصمیم گیری می کرد؛ حرف می زد و حتی از ابقای منصوریان صحبت می کرد؟ چه 
شده که امروز وزیر ورزش و جوانان به فکر استقلال افتاده است؟ آیا سلطانی فر نباید به 
دلیل اظهاراتی که داشته پاسخگوی ناکامی های استقلال باشد؟ او که در نقش سخنگو، 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره استقلال هم ایفای نقش کرده حالا به دنبال مرهمی برای 

زخمی است که بر دل میلیون ها استقلالی نشسته است.

 آقای سلطانی فر! حالا چرا به فکر استقلال افتاده اید؟
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10 ماده غذایی غنی از کلسیم
رژیم غذایی غنی از کلسیم به سلامت استخوان ها، دندان ها و پیشگیری از پوکی 

استخوان در افراد کمک می کند.
براساس توصیه مدلاین پلاس، کودکان 1 تا 3 سال روزانه به 500 میلی گرم کلسیم 
و نوجوانان و بزرگسالان به 1000 تا 1300 میلی گرم کلسیم نیاز دارند. فرآورده های 

لبنی بالاترین منبع کلسیم به حساب می آیند.
ماست: ماست یکی از موادغذایی غنی از کلسیم است. 226 گرم ماست حاوی 452 
میلی گرم کلسیم است. همچنین همین میزان از ماست میوه ای کم چرب نیز 345 

میلی گرم کلسیم دارد.
پنیر: براساس وزارت کشاورزی امریکا، پنیر جزو منابع سرشار از کلسیم محسوب 
می شود. پنیر رومانو حاوی بالاترین میزان کلسیم بوده، به طوریکه 42 گرم از این پنیر 
حاوی 452 میلی گرم کلسیم است. همچنین همین میزان از پنیر پاستوریزه و فرآوری 
شده امریکایی یا پنیر سوئیسی، پنیر ریکوتای کم چرب، پنیر پروولون، پنیر موزارلا 
کم چرب، پنیر چدار و پنیر مونستر حاوی 300 میلی گرم کلسیم می باشد. پنیر فتا 
و پنیر ریکوتای تهیه شده از شیر کامل بیشتر از 200 میلی گرم کلسیم در هر وعده 

ی مصرفی دارد.
شیرگاو: براساس وزارت کشاورزی امریکا، شیر بدون چربی حاوی بیشترین میزان 
کلسیم است. شیرگاو حاوی 306 میلی گرم کلسیم در هر فنجان است. هر فنجان از 
شیر یک درصد و دو درصد چربی و شیر شکلات کم چرب بین 285 تا 290 میلی 

گرم کلسیم دارد.
شیر سویا: شیرسویا غنی شده با کلسیم حاوی 385 میلی گرم کلسیم و 98 کالری 
در هر یک فنجان است. همچنین می توانید از این نوع شیر در پخت موادغذایی یا به 

همراه غلات استفاده کنید.
غذاهای دریایی: ساردین و سالمون میزان بالایی کلسیم دارند. 85 گرم از ماهی 
ساردین آتلانتیک 325 میلی گرم کلسیم داشته، درحالیکه همین میزان از ماهی 
سالمون صورتی 181 میلی گرم کلسیم دارد. همچنین همین میزان از خرچنگ آبی، 
صدف کنسرو شده و ماهی قزل آلای رنگین کمان پخته شده محتوی 73 تا 86 میلی 

گرم کلسیم می باشند.
سبزیجات پخته: بسیاری از سبزیجات سبز آب پز یا بخار پز شده میزان بالایی 
کلسیم دارند. براساس وزرات کشاورزی امریکا، سبزی کلارد، اسفناج، سبزی شلغم، 
کلم کیل، بامیه و سبزی قاصدک دارای بالاترین میزان کلسیم می باشند. به طوریکه 
نصف فنجان سبزی کلارد حاوی 178 میلی گرم کلسیم و نصف فنجان سبزی قاصدک 

حاوی 74 میلی گرم کلسیم است.
لوبیاها: لوبیاها غنی از پروتئین بوده و به عنوان یک ماده غذایی با میزان بالایی از 
کلسیم انتخاب خوبی است. لوبیا سویای سبز، لوبیا چشم بلبلی پخته و لوبیا سفید 
کنسرو شده بالاترین میزان کلسیم را دارند. کلسیم موجود در نصف فنجان از این لوبیاها 

از 88 میلی گرم تا 130 میلی گرم می باشد.
جودوسر و غلات غنی شده: استفاده ازغلات غنی شده با کلسیم به همراه شیر 
انتخاب خوبی برای دریافت کلسیم از طریق رژیم غذایی است. براساس وزارت کشاورزی 
امریکا، مقدار کلسیم موجود درهر 28 گرم از این غلات از 236 میلی گرم تا 1043 
میلی گرم می باشد. همچنین جودوسر نیز غنی از کلسیم بوده که در هر 28 گرم، 99 

تا 110 میلی گرم کلسیم برای بدن فراهم می کند.
توفو: توفو نیز مانند سایر فرآورده های سویا غنی از کلسیم است. براساس وزارت 

کشاورزی امریکا، نصف فنجان توفو 253 میلی گرم کلسیم دارد.
ملاس: ملاس سیاه نه تنها غنی از آهن و پتاسیم بوده، بلکه حاوی میزان قابل توجهی 
کلسیم است. یک قاشق غذاخوری ملاس سیاه حاوی 172 میلی گرم کلسیم می باشد.

چطور گل مژه کودکان را درمان کنیم؟
چشم های کودکان معصوم ترین چیزی است که در جهان می توان یافت و آیینه پاکی 
است. اما خدا نکند زمانی که این چشم های زیبا دچار آلودگی و عفونت شود، آن وقت 
است که گل های ریز قرمز در پلک ها جا خوش می کنند و برای بیرون کردن شان باید 
به هزار و یک راه متوسل شوید. گل مژه مشکل شایعی است که برای هرکسی در هر 
سن و سالی ممکن است اتفاق بیفتد. کودکان به دلیل ضعیف تر بودن ممکن است بیشتر 

در معرض خطر باشند و باید بیشتر مراقب شان باشید. 
رعایت بهداشت کودک بسیار مهم است. حتما بعد از عوض کردن پوشک کودک و 
هنگام در آغوش گرفتن و تغذیه کودک دست های خود را با آب گرم و مایع شست وشو 
دهید. محمد پاکروان، متخصص چشم  می گوید: شست وشوی چشم کودک با استفاده 
از شامپو بچه هم می تواند مفید باشد. برای اطمینان از رعایت بهداشت، تمام پوشاک 
و حوله فرزندتان را ضدعفونی کنید. استفاده از کمپرس گرم روزی چهار مرتبه برای 
10 تا 15دقیقه بهبود گل مژه را تسریع می کند. این کار سبب کاهش درد و سریع تر 
سر باز کردن گل مژه می شود. معمولا سطح گل مژه پس از مدتی پاره شده، چرک آن 
تخلیه و سپس ترمیم و خوب می شود. اگر علت گل مژه، عفونی باشد برای درمان از پماد 
آنتی بیوتیک مناسب با سن کودک تجویز می شود. توجه داشته باشید که هرگز گل مژه 
کودک را دستکاری نکنید، فشار ندهید و اجازه دهید تا خودش سرباز کند. به علاوه 
گاهی اوقات ممکن است حساسیت یا آلرژی سبب بروز گل مژه شده باشد، در این 
صورت لازم است فرزندتان را از مواد حساسیت زا دور نگه دارید تا دچار گل مژه نشود. 

گل مژه چیست؟ گل مژه در هر سنی ممکن است بروز کند و کودکان هم از این 
قضیه مستثنا نیستند. برای توضیح گل مژه باید گفت پلک ها غدد چربی فراوانی دارند که 
بدون میکروسکوپ دیده نمی شوند. این غدد برای کمک به مرطوب نگه داشتن چشم، 
مواد مایعی تولید می کنند. زمانی که این غده موجود در پلک با سلول های مرده پوست، 
باکتری ها یا چربی های کهنه مسدود شوند، مایع درون آنها جمع می شود، در نتیجه 

برآمدگی کوچکی روی پلک پدید می آورد که به آن گل مژه گفته می شود. 
علت گل مژه چیست؟ از علل شایع گل مژه چشم می توان به بهداشت نامناسب 
پلک، ابتلا به عوامل عفونی و میکروبی، وارد شدن مواد شیمیایی به چشم، تغییرات 
هورمونی، خشکی پوست، استفاده از محصولات بهداشتی با کیفیت ضعیف و... اشاره 

کرد. کمبود ویتامین A هم می تواند در بروز گل مژه موثر باشد. 
اولین اقدام چیست؟ گل مژه ممکن است دچار عفونت و التهاب شود، و در نتیجه 
قرمز و دردناک باشد. عفونت و آلودگی اوضاع را برای گل مژه وخیم تر می کند، پس قبل 
از هر چیز باید بهداشت را رعایت کنید. در صورتی که پلک کودک دچار عفونت شود، 
ممکن است این عفونت به راحتی به دیگران هم انتقال یابد، بنابراین قبل و بعد از هر 
اقدام درمانی روی چشم ، دست ها را کاملا بشویید. کودک را کنترل کنید که به چشم 
خود دست نزند. استفاده از کمپرس گرم روزی چهار مرتبه برای 10 تا 15دقیقه بهبود 
گل مژه را تسریع می کند. این کار سبب کاهش درد و سریع تر سر باز کردن گل مژه 
می شود. معمولا سطح گل مژه پس از مدتی پاره شده، چرک آن تخلیه و سپس ترمیم 

و خوب می شود. 
از گل مژه بیشتر بدانید: گل مژه مشکلی است که به صورت جوش های قرمز رنگ 
روی پلک خود را نشان می دهد. درد، قرمزی، حساسیت و تورم از دیگر علائم گل مژه 
است. گاهی تنها مجاور ضایعه متورم است و گاهی همه پلک متورم می شود، گاهی نیز 

آبریزش، احساس وجود جسم خارجی و حساسیت به نور نیز ایجاد می شود.

9 حرکت جادویی و ساده برای درمان
 خر و پف

کم نیستند مردان و زنانی که در سراسر دنیا گرفتار خر و پف هستند و بسیاری از 
اطرافیان آنها را به همین دلیل سرزنش می کنند.

 این اتفاق که عامل بسیاری از کدورت ها به ویژه میان زوجین شناخته می شود بهانه 
خوبی برای رونق گرفتن بازارهای انواع گجت های درمانی شده است، اما حقیقت این 
است که رفع این مشکل به همین سادگی نیست. کارشناسان می گویند انجام چند 
ورزش خاص، کارسازتر است. تمام کسانی که برای درمان خر و پف به اسپری گلو، ضد 
احتقان بینی یا تراشه های دهانی متوسل شده اند خوب می دانند که خر و پف کردن به 
این سادگی ها از بین نمی رود. آمارها نشان داده است 60 درصد جمعیت جهان همراه 
با شریک زندگی خود درگیر این مشکل هستند. به گفته یک مشاور گوش، حلق و بینی 
بخش اعظم مورد های خر و پف را می توان ارزان و ساده رفع کرد، آنهم تنها با انجام 
چند ورزش ساده گلو در پنج دقیقه. شاید لازم باشد این نه حرکت ساده را در دوره ای 
سه ماهه انجام دهید اما بسیاری از افراد با انجام تنها چند مرتبه این ورزش نتیجه گرفته 
اند. زبانتان را تا جایی که می توانید از دهان به طور صاف بیرون بیاورید. سعی کنید نوک 
زبانتان به سمت نوک بینی و بعد چانه تا آنجا که می شود حرکت دهید. سپس آن را به 
سمت گونه چپ و راست خود حرکت کنید. این حرکت یعنی بردن زبان به چهار جهت 
را 10 بار تکرار کنید. نوک زبان خود را در دهان به عقب ببرید، با این کار زبان به سمت 
نرم کام حلقه می شود. سپس آن را به جای اصلی بکشید و برگردانید تا جایی که پشت 

دندان های بالایی را لمس کند. این کار را 15 مرتبه با سرعت تکرار کنید.
نوک زبان را به نرمی بین دندان ها فشار دهید. این کار صدای زمزمه ای تولید می 
کند، عمیق شروع کنید و سپس تعدادش را بیشتر کنید تا جایی که صدا بم شود. این 

کار را 10 بار انجام دهید.
دهانتان را تا جایی که می توانید باز کنید و 20 ثانیه بگویید آااه.

دهان را ببندید و نفس عمیقی با بینی بکشید. در یک ست چهارتایی، این حرکت را 
پنج بار تکرار کنید و بین هر ست 5 ثانیه توقف کنید.

درحالی که دهانتان کاملًا بیرون است با بینی نفس های عمیق و طولانی بکشید. 20 
مرتبه تکرارش کنید.

هوا را به طور مرتب برای 10 مرتبه با دهان بسته از دماغ به درون فرو ببرید.
درحالی که زبانتان تا آخرین درجه بیرون است نفس عمیق بکشید و صدای بم تولید 

کنید، مثل طوفان در هوا. این کار را 30 ثانیه انجام دهید.
هوا را به آرامی و کنترل شده به مدت 5 ثانیه ببلعید و تا جایی که احساس فشار در 

گلو کنید در همین حالت بمانید. این حرکت را 5 بار تکرار کنید.

علمی و سلامت 
سه شنبه -بیست وهشتم شهریور ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4380

 

نتایج یک تحقیق نشان می دهد گرگ ها علت و معلول 
را درک می کنند، در حالی که به نظر می رسد سگ ها این 

توانایی را به مرور زمان از دست داده اند.
 تیم تحقیقاتی در مرکز تحقیقات گرگ "وتمدونی" 
)Vetmeduni( واقع در وین اتریش، در مطالعه ای 14 
سگ و 12 گرگ تربیت شده را مورد بررسی قرار دادند. 
ارتباطی،  نشانه های  و  کارگیری روش ها  به  چگونگی 
رفتاری و علتی برای یافتن غذا در این تحقیق مورد بررسی 
قرار گرفت. در حالی که سگ ها قادر به برقراری ارتباط 
میان علت و معلول نبودند، گرگ ها این توانایی را از خود 
نشان دادند. محققان در این مطالعه جدید دریافتند که 
سگها ممکن است در روند تکوین و تکامل، توانایی درک 
ارتباط بین علت و اثر را از دست داده باشند. محققان با 
بررسی مهارت های استدلال سگ ها و گرگ های تربیت 

شده متوجه شدند که این دو حیوان هنگامی که برای 
دستیابی به غذا راهنمایی می شدند، روش های متفاوتی 
برای رسیدن به آن داشتند. مطالعه نشان داد که برخلاف 
گرگ ها، سگ ها نتوانستند میان علت و معلول رابطه 
برقرار کنند و این نشان می دهد که ممکن است اهلی 
کردن سگ ها توانایی های شناختی آنها را تغییر داده 
باشد. "میشل لامپ" از دانشگاه "رادبود" در نایمخن 
هلند می گوید: نتایج مطالعه ما نشان می دهد که اهلی 
سازی بر روی درک علت و معلول سگ ها تاثیر گذاشته 
است. اما نمی توان انکار کرد که تفاوت ها را می توان با این 
واقعیت توضیح داد که گرگ ها برای کشف اشیا نسبت به 
سگ ها مصرتر و سمج تر هستند. سگ ها برای گرفتن غذا 
از ما شرطی می شوند، در حالی که گرگ ها، خودشان باید 

غذایشان را در طبیعت پیدا کنند.

تیم تحقیقاتی توانایی آنها را در استفاده از نشانه های 
ارتباطی مانند تماس چشمی، اشاره حرکتی و نشانه های 
رفتاری مانند دستیابی به جسم صحیح بدون تماس 

چشمی با حیوان ارزیابی کرد.
سپس، سگ ها و گرگ ها برای حدس جای غذای 
پنهان شده، براساس نشانه های سببی، از جمله سر و 
صدای تولید شده هنگامی که شیء حاوی مواد غذایی 

تکان خورده است، تنها گذاشته شدند.
 Max( "از موسسه "ماکس پلانک بروئر"  "جولیان 
Planck( علوم تاریخ بشر در آلمان می گوید: مطالعه ما 
منحصر به فرد است، زیرا تنها سگ ها و گرگ ها نیستند 
که تحت شرایط مشابه با سابقه تاریخی و دوره آموزشی 
زندگی کرده اند. ما همچنین سگ های خانگی را نیز 
مقایسه می کنیم. وی افزود: آزمایش نشان داد که هر دو 
حیوان قادر به دنبال کردن نشانه های ارتباطی برای پیدا 
کردن غذای پنهان شده بودند، اما سگ ها قادر به انتخاب 
جسم صحیح بدون تماس مستقیم چشمی نبودند.  
محققان همچنین دریافتند که تنها گرگ ها توانستند 
نتیجه گیری های علیتی ایجاد کنند، که نشان می داد 
آنها قادر به درک علت و معلول بودند.  با توجه به نتایج 
این تحقیق، توانایی گرگ ها برای درک تماس چشمی 
با انسان ها هم یک نکته قابل توجه بود. ضمن اینکه در 
مورد چگونگی گسترش ارتباط بین انسان ها و سگ ها نیز 
اطلاعاتی به دست آمد. "سوفیا ویرانی" از مرکز تحقیقاتی 
وین در اتریش گفت: توانایی گرگ ها برای درک علائم 
ارتباطی با انسان ممکن است به اهلی شدن آنها کمک 
کند. با این وجود، کار با گرگ های تربیت شده ممکن 

است نتایج را تحت تاثیر قرار دهد.

ساعتی که با خنک کردن مچ دست تمام بدن گرگ ها بر خلاف سگ ها توانایی درک علت و معلول را دارند
را خنک می کند

محققان موفق به توسعه یک ساعت به نام Aircon Watch شدند که می تواند با خنک 
کردن تنها قسمتی از بدن مانند مچ دست،تمام بدن را خنک کند.

 این اولین بار نیست که محققان موفق به تولید چنین فناوری شدند؛ زیرا در سال 2013 
مهندسان "موسسه فناوری ماساچوست" )MIT(، نمونه اولیه یک دستبند را تولید کردند 
که می توانست با ارائه پالس های حرارتی به یک مبدل حرارتی آلیاژ مسی که در درون آن 
قرار داشت، کل بدن را چند درجه گرمتر یا سردتر کند. سازندگان Aircon Watch برای 
ساخت این ساعت به مطالعه دانشگاه استنفورد در سال 2012 که درباره تنظیم دما در بدن 
 "the glove " انجام شده، روی آوردند. این تحقیق منجر به ساخت یک دستگاه ساده به نام
شده بود که می توانست درجه حرارت بدن را با ایجاد یک خلاء که خون را به سطح کف 
دست می رساند پایین آورد، سپس از آب سرد برای خنک کردن خون قبل از بازگشت به 
قلب استفاده می کرد. بنابراین علم نشان می دهد که چنین چیزی ممکن است، اما دستیابی 

به آن در آزمایشات آزمایشگاهی و تولید یک محصول تجاری، امری کاملا متفاوت است.
با این وجود، تیم Aircon Watch معتقد است که توانسته به این فناوری دست یابد.

این دستگاه که در بند یک ساعت تعبیه شده پالس های گرما و سرما را ارائه می دهد و 
سازندگان آن ادعا می کنند که می تواند در سیگنالی که سیستم عصبی به قسمتی از مغز 
می فرستد که مسئول تنظیم دمای بدن است، تداخل ایجاد  کند. این امر باعث اختلال در 
سیستم عصبی شده و به Aircon Watch اجازه ایجاد تغییرات جزئی در دمای بدن را 
طبق دلخواه کاربر می دهد. این ساعت دارای یک صفحه نمایش OLED و یک باتری 400 
میلی آمپر کار بوده و با استفاده از این باتری می تواند چهار ساعت حالت خنک کنندگی و 
هشت ساعت حرارت ارائه دهد. این ساعت در حال حاضر برای جمع آوری منبع مالی در 
وب سایت Kickstarter  قرار گرفته و اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود، این فناوری 

تا ماه دسامبر عرضه خواهد شد.

مغز و اینترنت بهم متصل شدند!
محققان در آفریقای جنوبی توانسته اند مغز و اینترنت را بهم متصل کنند. با کمک این 

روش امواج مغزی به طور زنده در فضایWWW منتشر می شود.
محققان دانشکدهWits مهندسی الکترونیک و اطلاعات در آفریقای جنوبی روشی برای 
متصل کردن مغز انسان به اینترنت یافته اند. این روش که Brainternet نامیده شده امواج 
مغزی را به طور واقعی در اینترنت منتشر می کند. به این ترتیب مغز را به یک نود اینترنت 
 Emotive تبدیل می کند. فرایند ارتباط مغز و اینترنت با کمک WWWاشیا در فضای
EEG انجام می شود که یک دستگاه مجهز به اینترنت است و سیگنال های EEG )یا 
امواج مغزی( را به طور زنده منتشر می کند. هنگامیکه کاربری دستگاه را روی سرش قرار 
دهد، سیگنال ها به یک رایانه Raspberry Pi متصل می شود و اطلاعات جمع آوری شده 
پس از انتقال به یک برنامه تداخل روی وب سایت باز منتشر می شود و همه افراد می 
توانند به آن دسترسی یابند. به هرحال متصل کردن اینترنت و مغز انسان در مراحل اولیه 
است. محققان تصمیم دارند در آینده این اتصال را بهبود دهند. همچنین آنها معتقدند با 

ارتقای روش Brainternetمی توان اطلاعات 
ثبت شده را از طریق یک اپلیکیشن طبقه 
بندی کرد. این اطلاعات در الگوریتم های 
ماشین یادگیری به کار می روند. در آینده نیز 
می توان اطلاعات را در دوجهت )میان مغز 
و رایانه( نیز انتقال داد. همچنین اطلاعات 
فعالیت  رصد  فرایند  از  شده  آوری  جمع 
مغز به توسعه BCIها) تقابل مغز و رایانه( 
و فناوری های عصبی دیگر منجر می شود.  
 Neuralink این درحالی است که شرکت
متعلق به الون ماسک  نیز در پی دستیابی و 
توسعه  فناوری است که مغز انسان را به رایانه 

متصل می کند.

 گوشت شتر بخوریم یا گنجشک؟!

محققان در موسسه پلی تکنیک فدرال لوزان)EPFL( با الهام از روش اوریگامی موفق 
به طراحی یک پهپاد شدند که می تواند همزمان با ارسال محموله، از آنها حفاظت کند.

این هواپیمای بدون سرنشین می تواند در بالای ساختمان ها و ترافیک پرواز کند، در 
حالی که یک بسته تا 500 گرمی)کمی بیش از یک پوند( را حمل می کند.

این پهپاد هنگامی که تا می شود، به اندازه کافی کوچک است تا در یک کوله پشتی 
جای گیرد.

این پهپاد که در آزمایشگاه سیستم های هوشمند EPFL طراحی شده، ترکیبی از دو 
عملکرد را ارائه می دهد.

از یک طرف می تواند محموله های مختلف را حمل کند و از طرف دیگر به عنوان یک 
بسته بندی محافظ عمل می کند که مانند یک قفس انعطاف پذیر در هنگام حمل و نقل 

از محموله محافظت می کند.
طراحان با تکیه بر هنر باستانی اوریگامی این پهپاد را به گونه ای طراحی کردند که 

قفس آن با یک حرکت باز و بسته می شود.

هنگامی که نیازی به استفاده از آن نیست، می توان آن را در چند ثانیه مسطح کرد و 
حجم آن را تا 92 درصد کاهش داد.

قفس بیرونی از فیبر کربنی انعطاف پذیر و با دوام ساخته شده است تا از صدمه به 
محموله جلوگیری کند. در داخل قفس فیبر کربنی یک مولتی کوپتر چهار پروانه ای 
وجود دارد که به هواپیماهای بدون سرنشین اجازه انجام فرود و صعود عمودی را می دهد.

این پهپاد با یک پوند محموله، می تواند حدود دو کیلومتر سفر کند.
پروانه های هواپیمای بدون سرنشین درون قفس قرار گرفته اند، به طوری که برای 
محیط اطراف خود، از جمله مشتریان، خطرناک نیستند و آنها می توانند محموله را بدون 

احتمال خطر آسیب بردارند.
محققان همچنین یک ویژگی امنیتی را به این پهپاد اضافه کردند آن هم اینکه 

هنگامی که قفس باز می شود، پروانه ها خاموش می شوند.
آنها در حال برنامه ریزی برای اضافه کردن یک چتر نجات به این پهپاد هستند تا اگر 
پروانه ها در حین پرواز دچار آسیب و شکستگی شدند، از سرعت پهپاد برای فرود بکاهد.

انسان ها از هزاران سال پیش تا به امروز از نوشیدن 
چایی لذت برده اند، اما دم کردن چایی به گونه ای 
که بهترین طعم و عطر حاصل شود کاری تخصصی 

و دشوار است.

روش های متعددی در جهان برای آماده سازی چایی 
و دم کردن آن وجود دارد و به تازگی فناوری هم به 
کمک بشر آمده تا این کار را به بهترین شیوه انجام دهد.

Teamosa نام دستگاهی هوشمند برای دم کردن 
چایی است که سازندگان آن مدعی هستند بسیار بهتر 
از کتری و سماور  و دیگر روش های سنتی می تواند 

این کار را انجام دهد.
این دستگاه دارای دوبخش است، بخش تزریق چای 
در بالا برای ریختن چایی خشک یا برگ چای و بخش 
این  آنچه  پایین.  در  آب  جوشاندن  برای  آب  مخزن 
دستگاه را از رقبا متمایز می کند کنترل دقیق فرایند 

دم کردن چایی از طریق یک برنامه موبایلی است.

کاربران از طریق این برنامه می توانند دمای آب، مدت 
زمان خیس خوردن چای، شدت خیس خوردن آن و 
مدت زمان دم کردن آن را به دلخواه خود تنظیم کنند 
تا چایی نهایی با ذائقه و سلیقه شان همخوانی کامل 

داشته باشد.
 ultrasonic به  موسوم  دستگاه  این  دیگر  قابلیت 
extraction موجب می شود تا عملکرد آنتی اکسیدانی 
دستگاه در زمان دم کردن چایی افزایش یابد. شرکت 
سازنده مدعی است این امر منجر به افزایش کیفیت 
چای نهایی و تاثیر بهتر آن بر سلامت انسان می شود. 
قیمت این دستگاه که در شهریور سال آینده عرضه می 

شود 239 دلار است.

پهپادی شبیه به یک قفس پرنده

دم کردن چایی هوشمند شد

زرشک پلو با مرغ یکی از دم دستی ترین غذاهای مجلسی است 
که در هر مهمانی یا جمع های خودمانی پیدا می شود. جوجه کباب 
و کباب کوبیده هم که دیگر به پای ثابت پیک نیک ها تبدیل شده 
و گاهی آنقدر همه این غذاها تکراری می شوند که اصلا میلی به 
غذا خوردن باقی نمی ماند! البته اگر خودتان یا یکی از اعضای 
خانواده تان خدایی ناکرده دچار بیماری باشد، دست تان در انتخاب 
گوشت ها بسته می شود. زیرا گوشت قرمز اساسا چربی و کلسترول 
بالایی دارد.   اگر دوست دارید بدانید غیر از این گوشت های 
تکراری چه گوشت های دیگری را می توانید به سفره غذای تان 
عزیزی  محمدحسین  دکتر  با  را  ما  گفت و گوی  کنید،  اضافه 
تبریز زاده، دکترای علوم و صنایع غذایی و دکتر علیرضا عباسیان، 
متخصص طب سنتی، بخوانید تا با گوشت هایی آشنا شوید که با 

شرایط جسمانی تان سازگاری بیشتری دارد.
چرا گوشت گاو انتخاب بدی است؟

از دیدگاه طب سنتی طبع تمام گوشت ها گرم و تر است و اینکه 
می گویند گوشت گاو سرد است، یعنی گوشت گاو در مقایسه با 
گوشت های دیگر سرد است.  اما در مکتب طب سنتی غذای 
انسان شامل 4 جزء است: نان گندم، میوه هایی مثل سیب، انجیر، 
خرما و انگور، شیرینی های ساده مثل نان نخودچی و نان برنجی و 
گوشت هایی مثل جوجه، بره )بزغاله( و ماهی های قزل آلا و سفید، 
بنابراین وقتی موادی غیر از این، بیش از حد، توسط انسان ها 
مصرف می شود، می تواند افراد را با مشکل روبه رو کند. در مورد 
گوشت ها که به این بحث مربوط است، باید بگوییم گوشت هایی 
غیر از آنچه گفته شد، مواد زائد زیادی را وارد بدن انسان می کنند 
که باید به نحوی از بدن دفع شوند و باقی ماندن  آنها در بدن باعث 
بیماری افراد می شود. نکته جالب توجه این است که در میان 
گوشت ها گوشت گاو از همه بدتر است و متاسفانه در میان افراد 
جامعه ما رایج ترین گوشت است؛ این گوشت ظاهرا چرب نیست 
اما سلول هایش ذاتا چرب هستند و مواد زائد زیادی وارد عروق و 
بافت ها می کند و در طولانی مدت باعث بروز بیماری های زیادی در 

بدن فرد مصرف کننده می شود.
چه کسانی گوشت شتر بخورند؟

و  است که در محیط های گرم  آن دسته حیواناتی  از  شتر 
خشک زندگی می کند و به همین دلیل گوشتش گرم است. 
این گوشت از لحاظ تغذیه ای و املاح شباهت زیادی به گوشت 
گوسفند دارد و برای افرادی که طبع سردی دارند، مناسب است. 

با توجه به اینکه در احادیث اسلامی هم خوردن این گوشت هر 
40 روز یک بار توصیه می شود، اگر بیش از این مقدار خورده شود، 
گرمای آن باعث می شود مزاج فرد از حالت تعادل خارج شود و 
فرد را دچار خارش و خشکی پوست کرده و مستعد کهیر زدن 
کند.  گوشت شتر حاوی ویتامین های گروه B، فسفر و کلسیم 
بوده، پروتئین کمتری نسبت به گوشت گاو دارد اما این مقدار، 
با میزان پروتئین گوشت گوسفند برابری می کند. همچنین در 
مقایسه با سایر گوشت های قرمز، گوشت شتر آهن و پتاسیم 
کمتر و سدیم بیشتری دارد و چربی اش بیشتر در کوهانش جمع 
شده؛ به همین خاطر مصرف کوهان آن توصیه نمی شود، چراکه 
بسیار چرب است. البته کوهان و همچنین استخوان های شتر برای 
درمان پادرد، کمردرد و سایر دردهای روماتیسمی خوب است و 
در صورت رعایت اعتدال، مصرفش اشکالی ندارد.  از آنجا که تمام 
گوشت های قرمز چربی، اسید اوریک و کلسترول زیادی دارند و 
گوشت شتر هم گوشت قرمز است، کسانی که مشکلات فشار 
خون، قلب و عروق، نقرس، اسیداوریک بالایی دارند، نباید از 

خوراک این گوشت زیاد استفاده کنند. 
بهترین انتخاب برای فشار خونی ها؟ 

گوشت بز و بزغاله شباهت زیادی به گوشت گوسفند دارد و 
در مقایسه با گوشت گوسفند، گرم تر است. بز حیوان پرتحرک 
و پر جست و خیزی است و به همین  دلیل لطیف تر، کم چرب تر، 
کم کالری تر و زودهضم تر از گوشت گاو است. البته به شرطی که 
گوشت بز جوان باشد. در کل گوشت حیوانات پیر پر چرب، الیافش 

سفت و خشک، دیر پز و دیر هضم است.  
گوشت بز و بزغاله چربی اشباع، کلسترول و سدیم کمتر و 
آهن و پتاسیم بیشتری نسبت به گوشت های قرمز دیگر دارد؛ 
بیماران قلبی- عروقی و فشارخونی، در صورت  برای  بنابراین 
مصرف متعادل، بهتر است. البته گوشت بز در مقایسه با گوشت 
شتر سردتر است بنابراین بهتر است در کنار آن از خوراکی هایی با 

طبع گرم مثل خرما و عسل استفاده کرد.
چرا نباید زیاد اردک بخوریم؟

اردک و مرغابی چون همیشه در آب هستند و غذاهای آبی 
می خورند؛ گوشت سرد و تری دارند. به همین دلیل هم است که 
نسبت به گوشت سایر پرندگان سخت تر هضم می شوند، همچنین 
از دید طب سنتی، گوشت این پرندگان آبی در مقایسه با سایر 
پرندگان، مواد زائد بیشتری دارد و از این لحاظ شبیه گوشت گاو 

است. 
البته گوشت اردک و مرغابی کالری، چربی، کلسترول و سدیم 
کمی دارند و میزان بالایی از آهن و پتاسیم را دارا هستند، بنابراین 
برای بیماران قلبی- عروقی، افراد دارای اضافه وزن و فشارخون 
خوب است. خوردن متعادل این نوع گوشت ها برای افراد با مزاج 
گرم و خشک خوب است اما ممکن است مزاج سردها را اذیت کند. 
به گوشت شان رطوبت  نسبت  آبی  پرندگان  این  چربی شان 
بیشتری دارد و به همین دلیل مالیدن چربی آن به بدن می تواند 
خشکی بدن و پوست را رفع کند. اما در هر صورت نباید این 

گوشت ها را برای طولانی مدت مصرف کرد.
بلدرچین با پروتئین اضافی!

بلدرچین از خانواده قرقاول هاست و پر جنب وجوش؛ بنابراین 
گوشت کم چربی دارد.  در مجموع چون چربی کم و پروتئین 
بالایی دارد، گوشت خوبی است که برای تقویت بدن، درمان ضعف 
عمومی، بی خوابی، آسم )عوارضش را کم کند( و ضعف اعصاب 
مفید است و به همین علت است که برای افراد مسن نیز توصیه 
می شود.  طب سنتی، گوشت بلدرچین و کبوتررا بسیار شبیه به 
هم می داند. گوشت و تخم هر دوی این پرندگان برای تقویت 
قوه ناطقه مفید است و به همین علت برای بچه هایی که تازه 
می خواهند حرف زدن را شروع کنند، توصیه می شود. گوشت 
بلدرچین علاوه بر اینکه نرم کننده پوست است، چاق کننده هم 

است. 
گنجشک به چه کسانی توصیه می شود؟

بد نیست بدانید   اهالی جنوب کشور، به خصوص دزفولی ها 
علاقه خاصی به آبگوشت این پرنده کوچک دارند. گنجشک برای 
تقویت عمومی بدن مفید است و خوردنش به خصوص برای بچه ها 
توصیه می شود چراکه کلسیم موجود در آن برای عضله سازی 
بچه ها،  که در سن رشد قرار دارند، مفید است.  اگر زیاد نفخ 
می کنید، خوب است به توصیه طب سنتی خوراک گنجشک را 
امتحان کنید که گوشت این پرنده کوچک می تواند رفع کننده 
نفخ شکم تان باشد. البته حواس تان باشد اگر زیاد دچار یبوست 
می شوید، به جای گوشت گنجشک تنها آب گوشتش را میل کنید 

که مانع از یبوست می شود اما گوشتش، باعث یبوست می شود! 
شترمرغ بخورید پرنده ای با گوشت قرمز!

شترمرغ با اینکه اصالتا ایرانی نیست و مهاجری از کشورهای 
آمریکای لاتین است، اما 15تا20 سالی است که در کشورمان 

در  نسبتا خوبی  جایگاه  اخیر  در سال های  و  می یابد  پرورش 
فروشگاه های مواد غذایی پیدا کرده است.  با اینکه پرنده است، 
گوشتش در رده گوشت های قرمز قرار می گیرد و خواصش شبیه 
به گوشت بز و گوسفند است؛ کالری، کلسترول و چربی کمی 
دارد و حتی در مقایسه با مرغ هم کم چرب تر است و به همین 
دلیل برای افراد مبتلا به فشارخون و بیماری های قلبی- عروقی 
بسیار مناسب است. در ضمن اگر قصد کاهش وزن دارید، مصرف 
این گوشت را در برنامه غذایی خود قرار دهید.  این گوشت مقدار 
زیادی اسیدهای چرب غیر اشباع، امگا3، آهن، پروتئین، روی 
و منیزیم زیادی دارد و مقدار سدیم موجود در آن کم است و 
همچنین این گوشت بعد از گوشت ماهی یکی از زود هضم ترین 

گوشت هاست و حدود 90درصدش هضم می شود. 
از دیدگاه طب سنتی هم، گوشت شترمرغ با اینکه گرم است، اما 
در مقایسه با سایر گوشت ها به گرمایش به حد اعتدال نزدیک تر 
است و همین گرمای آن است که باعث دفع مواد زائد از بدن 
می شود. این گوشت  کلسترول کمی داشته و برای کمردرد و 
درد مفاصل می تواند کمک کننده باشد. شترمرغ با دفع سودای 
اضافه بدن، باعث از بین رفتن لکه های تیره پوستی می شود.تقویت 
عضلات با  کبک کبک هم تقریبا شبیه بلدرچین است؛ پروتئینش 
نسبت به سایر طیور و همچنین گوشت های قرمز 5 تا 10درصد 
بیشتر است، همه اسیدهای آمینه ضروری را- که 19 اسید آمینه 
ضروری وجود دارد- داراست. اسیدهای آمینه در بدن، بعد از هضم 
و جذب، باز کار پروتئین سازی، عضله سازی و ترمیم بافت ها را به 
عهده دارند. اما از آنجا که برخی از گوشت ها همه اسیدهای آمینه 
ضروری را ندارند و بدن از تولید برخی اسیدهای آمینه عاجز است 
و نیاز به منبعی بیرونی دارد، کبک می تواند خوراک منحصر به 

فردی باشد. 
 بوقلمون گزینه مناسب برای  کلسترول!

بوقلمون، چربی کمی دارد و منبع خوبی از سلنیوم، پتاسیم، روی 
و ویتامین های گروه B است و چون اسیدهای چرب غیر اشباع 
زیادی دارد، کلسترول خون را تنظیم می کند. بوقلمون در مقایسه 
با سایر پرنده ها، مقدار بیشتری از اسید آمینه ای به نام کریپتوفان 
را داراست که در پیشگیری از سرطان و کاهش علائم ام اس مفید 
است. البته مصرف بی رویه این گوشت ممکن است باعث تشدید 
بیماری نقرس شود؛ به همین دلیل مصرف بوقلمون به مبتلایان 

نقرس توصیه نمی شود. 



اجتماعی6
سه شنبه -بیست وهشتم شهریور ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4380

باوجود اینکه ایجاد اختلاف و کشمکش بین زن و شوهر 
امری طبیعی است، اما گاهی همین مسئله زوجین را روانه 

دادگاه می کند و به سمت طلاق سوق می دهد. 
پایان  نقطه  دعوا  و  اختلاف  آیا  که  است  اینجا  سؤال 
رابطه همسران است و به راستی زن و شوهرها نمی توانند 

اختلافاتشان را حل کنند؟ آیا واقعا راه حلی وجود ندارد؟
ریشه بیشتر رفتارها و کردارهای ما درگذشته نهفته است. 
هر واکنشی که در برخورد با وقایع یا مسائل از خود نشان 
می دهیم، ناشی از رفتارهایی است که طی سال های گذشته 
به نحوی شاهد آن بوده ایم. این رفتارها منش امروزی ما را 
تشکیل می دهد و گاه حتی رفتار یا کرداری که سال ها با آن 
جنگیده ایم یا از آن بیزار بوده ایم، چنان ملکه ذهن مان شده 

که ناخواسته خود به همان سیاق عمل می کنیم.
به کارگیری صحیح آموخته ها

باید گفت که ازدواج فنونی دارد و همه زوج ها باید قبل 
از ازدواج از فنون آن آگاه باشند؛ در غیر این صورت دچار 
مشکلاتی می شوند که ممکن است کار به جدایی ناخواسته 
بینجامد. بخشی از این فنون باید توسط والدین آموزش داده 
شوند؛ مثلا دختر آماده ازدواج شود و پسر بتواند مسئولیت 
یك زندگی زناشویی را بپذیرد؛ ولی عمده ترین آن باید توسط 

خود شخص یاد گرفته شود.
به کار  تفاهم  را درجهت  آموخته های خود  وقتی شما 
گرفتید، قطعا خواهید دید که زندگی چقدر شیرین است. 
البته گاهی همین آموخته ها دردسرساز می شود. به خصوص 
وقتی که نگاه زن و مرد و خانواده های شان به زندگی متفاوت 
باشد و آن درصورتی است که یکی از زوجین روی عقیده ای 

پافشاری کند و حاضر نشود که دست از آن بردارد.
ولی گاهی همین آموخته های متفاوت می تواند موجب 
رشد و تعالی بشود و آن درحالی است که زوجین سعی 
کنند از مجموع آموخته های شان درجهت حُسن تفاهم 
از  عقلانی  دفاع  به جای  بخواهند  اگر  ولی  سودجویند؛ 
فکرشان، روی اعتقادات شان پافشاری کنند، طبیعی است 

که کارشان به اختلاف و بگومگو کشیده می شود.
اصلاح آموخته ها و باورها

ضمیر ناخودآگاه ما به ما فرمان می دهد و ما ناچار مجبور 
به اطاعت از آن می شویم. ما اسیر سرپنجه اکتساب هایی 
هستیم که درطول عمرمان بر ما وارد شده، بنابراین بنا 
به  حکم آن آموخته ها قدم برمی داریم.  حال اگر مشاهده 
کردیم که یکی از این رفتارها در تقابل با دیگران برای مان 

مسئله ساز شده، باید با تأمل و اندیشه آن را تجزیه وتحلیل 
کنیم و درباره صحت وسُقم آن با افراد متخصص و بی طرف 

به صحبت بنشینیم.
اگر دیدیم پس از بررسی مجدد درست بود، آن را حفظ 
کنیم؛ ولی اگر دیدیم برای مان مشکل ساز بوده، باید آن را 
تغییر دهیم؛ زیرا تغییر درجهت رشد و تکامل، خود یك 
جهش است. یکی از روان شناسان می گوید: »هر کاری به 
نتیجه اش بستگی دارد؛ اگر نتیجه کاری خوب بود، باید 
ادامه پیدا کند، ولی اگر نتیجه رضایت بخش نبوده، باید آن 

را عوض کرد.«
کوتاه بیاییم یا نه؟!

بعضی از زوجین دارای الگوها و باورهای خاصی هستند 
که گرچه ضد ارزش است، ولی بیمارگونه و با قاطعیت 
ازطرف مقابل انتظار دارند که از آن الگو و از آن باور تبعیت 
کند. بایدها و نبایدهای عصبی که از نحوه تربیت شخص 
سرچشمه می گیرد، گاهی آن چنان تاروپود او را فرامی گیرد 
بیاید؛  کوتاه  می گوید،  آنچه  از  ذره ای  نیست  حاضر  که 
این گونه افکار که گاه به صورت »جنگ وگریز« یا اصطلاحا 

»روکم کنی« در میان بعضی از زن و شوهرها حکم فرما 
شده، هرگز کارایی نداشته و راه به جایی نمی برد.

متأسفانه این گونه اختلافات بنیادی است و بدون مراجعه 
به یك شخص بی طرف و متخصص به آسانی حل نمی شوند؛ 
ولی آنچه تجربه نشان داده آن است که بیشتر اختلافات، 
خوشبختانه جزئی است و به راحتی قابل حل است؛ اما اگر 
نسبت به همین اختلافات جزئی بی اهمیت باشیم، روی هم 

تلنبار می شوند و زندگی را برای ما سخت می کنند.
عده ای اعتقاد دارند »اینکه چیزی نیست، به خاطر یك 
کار کوچك که نمی شود زندگی را به هم زد، با کمی گذشت 
همه چیز حل می شود«، یعنی همان نصیحت های رایج و 

تکراری که گوش همه از آن پُر است.
خیر! این طور نیست؛ همیشه نمی توان گذشت کرد. مگر 
یك  نفر می تواند برای تمام عمر گذشت کند، بدون اینکه 
از روی اختلافات  لطمه ای به روح و روانش وارد نشود؟ 

کوچك و جزئی نمی توان به راحتی گذشت.
گذشت حد و اندازه دارد؛ به خصوص وقتی یک طرف 
ایثار می کند و طرف مقابل ایثار می بیند. دائما که نمی توانیم 

به یك نفر که معمولا این  یک نفر »طرف ضعیف« است، 
نصیحت کنیم که »تو گذشت کن«. ممکن است یك نفر از 
سر ناچاری مرتبا گذشت کند، ولی گذشت بدون شناخت 

معمولا مسئله ساز است.
من به »گذشت نوبتی« اعتقاد دارم که در کوتاه مدت 
جوابگو است، اما وقتی یك نفر بخواهد برای مدتی طولانی 
گذشت کند، تدریجا ظرفش پُر می شود؛ طاقتش تمام 
می شود و به قول معروف در آستانه انفجار قرار می گیرد و شما 
خود بهتر از من می دانید که آستانه انفجار مرحله بعدیش 

جاروجنجال و سپس راهی دادگاه شدن است.
گاهی مشاهده  شده که یك زندگی از هم  پاشیده شده، 
درحالی که ظاهرا همه چیز عادی به نظر می رسیده و مشکل 

نگران کننده ای وجود نداشته است.
یک راه حل

برای اینکه هیچ  یک از طرفین در آستانه انفجار قرار 
نگیرند، چه کار باید کرد؟ آیا راه حلی وجود دارد؟ البته که 
وجود دارد. مذاکره و گفت وشنود، بهترین راه حل است. 

بی تفاوتی و سکوت موضوعی را حل نمی کند.
با درد دل تخلیه می شویم و با گفت وگو در »وضعیت 
متعادل« قرار می گیریم. زن وشوهری که گفت وگو نمی کنند 
و هر اتفاق ناخوشایندی را فرومی خورند، باید در انتظار یك 
انفجار باشند. رابطه زن و شوهر وقتی به مرحله بحرانی 

رسید، کم از انفجار نیست.
زن و شوهر با بگوومگو و در حالت بهتر، با گفت وگوهای 
دوستانه بخار دیگ ظرف شان را تخلیه می کنند. خب عقل 
سلیم می گوید که باید از این روش ساده استفاده کرد. گاهی 
هم اتفاق می افتد که زیر دیگ خاموش شده و آن درصورتی 
است که رابطه زن و مرد آنچنان سرد و بی تفاوت شده که 
هرکسی ناچار راه خود را می رود و کسی را با کسی کاری 

نیست.
دیگر از اعتراض ها و گله و شکایت ها خبری نیست و 
سکوتی کشنده بر فضای خانه حاکم است که در این صورت 
هم فاجعه است. یعنی دونفر بدون اینکه رابطه روحی و 
عاطفی باهم داشته باشند، در زیر یك سقف مجبور به زندگی 
باشند و درحقیقت یک عمر بسوزند و بسازند و این به معنای 
طلاق عاطفی است. بدیهی است که مذاکره و گفت وگو 
راه و چاهی دارد و خیلی آسان نیست؛ زیرا اکثر مذاکرات 
پایان خوشی ندارد، اما باید سعی کنید که شیوه صحیح 

گفت وگو را یاد بگیرید.

در آستانه ماه حزن و اندوه محرم 

سوگواره شعر عاشورایی در قم برگزار شد
هشتمین سوگواره شعر عاشورایی با حضور باشکوه مداحان و شاعران آئینی توسط 

اداره کل تبلیغات اسلامی استان و کانون مداحان و شاعران آئینی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم، بزرگ ترین همایش 
مداحان و شاعران آئینی استان قم در آستانه فرارسیدن ماه حزن و اندوه محرم، 

شامگاه یکشنبه با عنوان »سوگواره شعر عاشورایی« برگزار شد.
در این سوگواره که صدها نفر از مداحان و شاعران آئینی شرکت کرده بودند، سالن 
قدس مدرسه عالی امام خمینی)ره( مملو از جمعیت بود. اجرای زیبا توأم با شعرخوانی 
استاد احمد علوی یکی از شاعران توانمند آئینی جلوه زیبایی به این محفل بخشیده 
بود. اجرای محمدمهدی بابایوسفی یکی از مداحان نوجوان، شعرخوانی محمد حقی، 
اجرای محمدرضا رمضانی یکی از مداحان آذری زبان، شعرخوانی سید حمیدرضا 

برقعی و مداحی علی حبیب زاده از دیگر بخش های این سوگواره بود.
برگزاری این سوگواره فرصتی برای عباس حیدرزاده رئیس کانون مداحان و شاعران 

آئینی استان بود که گزارشی از فعالیت های متنوع این کانون ارائه کند.
برگزاری آئین نکوداشت چهره های ماندگار انقلاب، پیگیری بیمه مداحان، ثبت 
نام برای برگزاری دوره آموزش مداحی، نشست صمیمی با شاعران استان، برگزاری 
دوره آموزش سبک زندگی اسلامی و دوری از آسیب های اجتماعی، دیدار با مراجع 
عظام تقلید و... از برنامه های هیأت مدیره کانون مداحان و شاعران آئینی استان بود. 

رسالت مهم مداحان و شاعران آئینی
سخنران اصلی این سوگواره حجت الاسلام والمسملین عباس اسکندری مدیرکل 
تبلیغات اسلامی استان بود که بر لزوم معرفی چهره واقعی اسلام و اهل بیت)ع( به 

جهانیان و مقابله با تحریف دین و مناسک مذهبی با زبان هنر تاکید کرد.
وی با بیان بخشی از تلاش علما و دانشمندان قرن های گذشته که برای حفظ دین 
و مقابله با تحریفات مجاهدانه ایستادگی کردند، رسالت مبلغان کنونی و مداحان و 

شاعران آئینی را در حفظ و گسترش دین، مهم و سنگین دانست.
حجت الاسلام اسکندری تاکید کرد: در شرایطی که استکبار جهانی برای بدنام 
کردن و تخریب چهره اسلام و مکتب اهل بیت)ع( با تمام توان فعالیت می کند، 

نگذاریم گرد بدعت و تحریف بر ساحت دین بنشیند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم، فعالیت تشیع انگلیسی و تسنن آمریکایی را در 
مسیر خواست استکبار جهانی دانست و تاکید کرد: پیروان ولایت فقیه و اسلام ناب 
باید با وحدت و یکپارچگی، در مقابل هجمه های گسترده این گروه ها ایستادگی کنند.   
بخش پایانی این سوگواره دو برنامه ویژه داشت. یکی شعرخوانی استاد محمدعلی 
مجاهدی پدر شعر آئینی کشور و دیگری تجلیل از استاد غلامرضا سازگار به پاس 

سال های خدمت عاشقانه این پیرغلام اباعبدالله)ع( و ذکر توسل ایشان بود.

تعویض پرچم حرم مطهر در شب اول محرم 

ویژه برنامه های حرم بانوی کرامت
 در دهه اول محرم اعلام شد

مدیر کل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله 
علیها گفت: ویژه برنامه های حرم مطهر در محرم الحرام 1439 با برافراشته شدن 

پرچم سیاه بر روی گنبد نورانی حرم این بانو آغاز می شود.
به گزارش پایگاه خبری آستان مقدس حضرت معصومه علیهاالسلام، حجت الاسلام 
بهشتی پور گفت: آیین تعویض پرچم گنبد بارگاه نورانی کریمه اهل بیت در روز 
پنجشنبه، 30شهرویورماه، ساعت 18 در صحن امام رضا علیه السلام حرم مطهر 
برگزار می گردد. وی بااشاره به برگزاری ویژه برنامه های سوگواری حرم مطهر کریمه 
همه روزه با قرائت زیارت عاشورا در دهه اول محرم الحرام، بعد از نماز صبح گفت: 
در این ایام، مراسم سوگواری همه روزه ساعت 10:30 صبح با سخنرانی حجج اسلام 
والمسلمین صالحی خوانساری و میرشفیعی و مداحی حاج علیرضا زنگی و حاج 

حسن حیدرزاده در شبستان امام خمینی)ره( برگزار می شود.
وی افزود: در ایام سوگواری اباعبدالله الحسین علیه السلام، زیارت ناحیه مقدسه 
همه روزه ساعت 16:30 با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین ظهیری و مداحی 

حاج حسن شالبافان در شبستان امام خمینی)ره( قرائت می گردد.
وی خاطرنشان کرد: مراسم سوگواری در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر هر 
شب بعد از نماز عشا با سخنرانی حجج اسلام والمسلمین میرباقری و ماندگاری و 

مرثیه خوانی سید علی حسینی نژاد برگزار خواهد شد.

توسط آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(؛

مراسم اربعین شهید حججی در قم برگزار شد
مراسم اربعین شهید حججی و گرامیداشت 300 شهید مدافع حرم به همت آستان 

مقدس کریمه اهل بیت)س( در قم برگزار شد. 
به گزارش آستان مقدس حضرت معصومه)س(، مراسم یادبود سرداران بی سر، 
اربعین شهید محسن حججی و گرامیداشت 300 شهید مدافع حرم شب گذشته با 
حضور آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(، سید 
مهدی صادقی استاندار قم و جمعی دیگر از مسؤولان ملی و استانی در شبستان امام 
خمینی)ره( برگزار شد. در ابتدای این مراسم آیت الله محسن اراکی، عضو مجلس 
خبرگان رهبری تجاوز به مرزها و ارزش های انقلاب اسلامی را تجاوز به حرم الهی 
دانست و خاطرنشان کرد: هر چند اکنون امام زمان)عج( حضور آشکار میان مردم 
ندارند اما دولت ایشان هیچ مرزی ندارد به همین لعت دست مدیریتی حضرت با تمام 

وجود در شکست استکبار جهانی قابل احساس است.
آیت الله محسن اراکی با بیان اینکه امثال شهید حججی ها و رزمندگان جبهه 
مقاومت آبروی اسلام را حفظ کرده اند، افزود: به برکت این افراد اکنون خون تازه ای به 
پیکره نظام اسلامی تزریق شده است. همچنین سفیر سابق ایران در لیبی به عنوان 
دیگر سخنران این مراسم از استمرار دشمنی های غرب در دوره های مختلف یاد 
کرد و افزود: داعش و دیگر گروه های تکفیری توسط استکبار جهانی برای مقابله با 
تفکر شیعی با محوریت جمهوری اسلامی ایران تشکیل شد اما به برکت رشادت های 

رزمندگان تا کنون این گروه ها نتوانسته به اهداف خود برسند.
حسین اکبری با بیان اینکه ایران بدون تفکر انقلاب در یک نقطه متوقف می شد، 
خاطرنشان کرد: آمریکا به دنبال سرنگونی نظام اسلامی است اما به برکت اندیشه 
و تفکر عاشورا تا کنون نتوانست در مورد ایران به نتیجه برسد؛ بدون بسیج هیچ 
مجموعه ای نمی توانست مقابل جریان های افراطی کنونی در سطح منطقه ایستادگی 
کند. لازم به ذکر است، در این مراسم از پدر شهید محسن حججی با اهدا هدایایی 

تقدیر شد.

طی سال جاری انجام می شود؛

توزیع کلاه ایمنی و شبرنگ در روستاهای قم
سرپرست اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای قم از 
اجرای طرح ارتقای ایمنی راکبین موتورسیکلت، وانت بارها و ادوات کشاورزی، در 

روستاهای استان قم خبر داد. 
محمدعلی محمدپور اظهار داشت: در آستانه مهرماه و در نخستین مرحله از اجرای 
طرح ارتقا ایمنی راکبین موتورسیکلت، وانت بارها و ادوات کشاورزی روستاهای استان، 

بالغ بر 60 دستگاه کلاه ایمنی و 300 قطعه شبرنگ توزیع و نصب شد.
وی افزود: با توجه به هماهنگی های به عمل آمده با دهیاری های استان، فهرستی 
از روستاهای متراکم جمعیتی که دارای بیشترین راکبین موتورسیکلت، وانت بار و 

ادوات کشاورزی می باشند تهیه و نسبت به اجرای طرح ارتقا ایمنی اقدام می گردد.
سرپرست اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل  و نقل جاده ای استان 
قم ادامه داد: در نخستین مرحله از این طرح که در روستای حاجی آباد آقا )واقع در 
بخش مرکزی قم( اجرا گردید بالغ بر 60 دستگاه کلاه ایمنی و بیش از 300 قطعه 

شبرنگ برای نصب بر بدنه موتورسیکلت، وانت بار و ادوات کشاورزی توزیع شد.
محمدپور در توضیح مقدمات اجرای طرح نیز عنوان کرد: طی جلسه ای که فراخوان، 
ارائه  به  انجام می شود نسبت  هماهنگی و تهیه مکان آن توسط دهیاران محل 
برنامه های آموزشی توسط عوامل پلیس راه و کارشناسان این اداره کل اقدام می گردد.
وی برنامه های آموزشی مطروحه را متنوع اعلام کرد گفت: جهت انتقال پیام های 
ایمنی که مخاطب آن عام و شامل تمامی اقشار جمعیتی با هر میزان تحصیلات 
می باشد از ملزومات سمعی، بصری از جمله پخش فیلم و اسلاید، حرکات نمایشی 
زنده و ...استفاده می گردد. سرپرست اداره ایمنی و ترافیک اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان قم اجرای طرح ارتقای ایمنی راکبین موتورسیکلت، وانت بارها 
و ادوات کشاورزی در روستاهای استان را مستمر و پیوسته عنوان کرد و افزود: تا 
پایان سال جاری این طرح با اولویت بندی ملحوظ توسط دهیاران در دیگر بخش های 

روستایی استان به اجرا گذاشته می شود.
وی در خاتمه اظهار داشت: طی اجرای فرایند ارتقا ایمنی راکبین موتورسیکلت، 
وانت بارها و ادوات کشاورزی روستاهای استان در سال جاری که در چند مرحله 
صورت خواهد گرفت هزار دستگاه کلاه ایمنی و بیش از سه هزار قطعه شبرنگ توزیع 
و نصب خواهد گردیدشایان ذکر است در مرحله نخست اجرای این طرح 60 دستگاه 

کلاه ایمنی و 300 قطعه شبرنگ از تعداد فوق الذکر توزیع گردید.

چرا زن و شوهرها به طلاق فکر می کنند؟ 

سالمندی سنی حساس و سالمندان بیش از دیگران به حمایت عاطفی نیاز دارند. 
با این شرایط اجرای طرح »پیر با نشاط« یکی از ضرورت هایی است که می تواند 

مانعی در جهت افزایش مشکلات روانی و اجتماعی این قشر باشد. 
پیشرفت تکنولوژی و کاهش مرگ و میر موجب ایجاد تغییرات گسترده در هرم 
جمعیتی جامعه شده است ، یکی از مهم ترین آثار چنین پیشرفتی افزایش نرخ 

جمعیت سالمندی است. 
طبق تعاریف سازمان بهداشت جهانی، سالمندی از سن 60 سالگی آغاز و با سه 
دوره سالمند جوان، سالخورده و کهنسال ادامه دارد. جمعیت شناسان سن 60 تا 
69 سال را سالمندی جوان، 70 تا 79 سال را سالخوردگی و 80 سال به بالا را 

کهنسالی می نامند. 
همچنین این مقطع از زندگی به فرایندی اطلاق می شود که با افزایش سن، 

تغییراتی در ساختار جسم و کاهش عملکرد آنها نمایان می شود. 
هر چند که در کشورهای مختلف سن سالمندی با توجه به شرایط فردی و 
اجتماعی متفاوت است، اما از سال1999، کمیسیون جمعیت وتوسعه سازمان ملل، 

60 سالگی را به عنوان آغاز سالمندی در نظر گرفته است. 
براساس تخمین   های جمعیتی سازمان ملل، در شرایط کنونی حدود 600 
میلیون نفر در جهان امروز بالای 65سال هستند که انتظار می رود این گروه سنی 
در 25 سال آینده به یک میلیارد و 100 میلیون نفر برسد.سیر صعودی جمعیت 
سالمندی تنها مربوط به ایران نیست. آمارهای منتشره از سوی سازمان های بین 
المللی نشانگر آن است که جمعیت بالای 65سال جهان در 25 سال آینده 2 برابر 

خواهد شد.

براساس نتایج سرشماری عمومی نفوس و مسکن سال 1395 سهم جمعیت 65 
ساله و بیشتر از 5.7 درصد سال 1390 به 6.1 درصد رسیده و این روند در دهه 

های پیش رو همچنان ادامه خواهد داشت.
طبق پیش بینی کارشناسان حوزه جمعیت شناسی، با نرخ کنونی رشد جمعیت 

در سال 2050، سالمندان 24 درصد جمعیت کشور را تشکیل می دهند.
** برنامه ریزی جهانی برای سالمندان 

مسایل و مشکلات پیش روی سالمندان موجب شد تا در سال 1991 میلادی، 
اول اکتبر هر سال )هفتم مهرماه( به عنوان روز جهانی سالمند نام گذاری شود. 
هدف از نامگذاری این روز، قدردانی از مشارکت سالمندان در فعالیت های جامعه و 

نشان دادن چالش هایی پیش روی این گروه و نیازهای آنان است. 
روز سالمند نه تنها در تقویم جهانی بلکه در تقویم ملی بسیاری از کشورهای 
جهان نیز به ثبت رسیده و هر کشوری مطابق با فرهنگ خود برنامه های متنوعی 

برای تکریم سالمندان دارد. 
در کشور ژاپن،  اولین دوشنبه ماه سپتامبر روز سالمند است. این روز سالمندان 
به تعطیلات می روند ، بستگان برای آنان کادو و هدیه می برند. در کشور چین 
نیز جوان ها باید مرتبا به سالمندان خانواده خود سر بزنند؛ سرزدن به سالمندان 

وظیفه ای است که نباید در آن کوتاهی شود. 
اما تکریم سالمندان در کشور سنگاپور متفاوت تر از دیگر کشورها است. در این 
کشور اگر سالمندی احترام و توجه لازم را از جوان دریافت نکند،  می تواند از او به 

دستگاه قانونی شکایت و وی را جریمه کند. 
در هند، جوان ها در مواجه با پیرها به پاهای آنها دست می کشند. این کار، نماد 

عشق و احترامی است که برای آنان قائلند. 
** سبک زندگی و تنهایی سالمندان 

یکی از اساسی ترین دگرگونی های اجتماعی طی چند دهه گذشته، تبدیل 
خانواده گسترده به خانواده هسته ای است. در این سبک از زندگی وسعت و ابعاد 
خانواده کوچک تر شده و خانواده های گسترده و چند نسلی دهه های پیشین، 

جای خود را به خانواده هسته ای داده است. 
در خانواده گسترده به طور معمول سالمندان تا زمان مرگ، در کنار فرزندان و نوه 
های خود زندگی می کردند اما در خانواده هسته ای با توجه به تحصیل فرزندان و 

نو مکانی زوجین جوان، تنهایی زودهنگام به سراغ سالمندان می آید. 
در چنین شرایطی است که سالمندان با وارد شدن به مرحله کهنسالی دچار 

مشکلات روحی روانی و عاطفی فراوانی می شوند. 
افزون بر مشکلات اجتماعی و روانی، فردی که در دوران کهنسالی بدون حمایت 
فرزندان خود زندگی را ادامه می دهد با مشکلات اقتصادی نیز دست به گریبان 

است. 
هر چند که برخی فرزندان اعتقاد دارند که خانه سالمندان به عنوان محیطی ایمن 
و کم سر و صدا می تواند برای سال های پایانی عمر هر فرد مناسب باشد اما واقعیت 
این است که حفظ ارتباط اجتماعی با اطرافیان در سال های پایانی عمر می تواند 

سالمند را از زمینه های اجتماعی و روانی سالم نگه دارد. 
یکی دیگر از مشکلاتی که در پیش روی سالمندان قرار دارد اختلال حافظه و 
فراموشی است. هر چند که نمی توان یک دلیل خاص برای این مشکل ذکر کرد 
اما تنهایی و انزوا از محیط اجتماعی یکی از عوامل تشدید کننده فراموشی )آلزایمر( 

در سالمندان است. 
** تدووین برنامه پیران بانشاط 

»سید حسن موسوی چلک«، رییس انجمن مددکاری ایران در گفت وگو با 
گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا با بیان مشکلات پیش روی سالمندان گفت: 
اگر بخواهیم مشکلات سالمندان را در زمینه های مختلف مورد بررسی قرار دهیم 
باید بگویم نخستین مشکل این گروه سنی تنهایی است؛ این مشکل از سبک 
زندگی نوین و ساختار خانواده ها سرچشمه می گیرد. تنها شدن سالمندان در 
جامعه پیامدهای فراوانی دارد که مهمترین این پیامدها تحقیر،قتل، ضرب وشتم 

وسرقت است. 
او گفت: با توجه به این شرایط برنامه ریزی های ویژه برای سالمندان لازم و 
ضروری است زیرا هم جمعیت ما در آستانه سالمندی قرار گرفته و در سوی دیگر 

نیز میزان زاد ولد در ایران رشد نزولی دارد. 
موسوی چلک با بیان اینکه برنامه ریزی برای سالمندان نباید آنی باشد، گفت: 
برخی فکر می کنند زمانی که جمعیت بالای 60 سال به 12 درصد رسید و جامعه 
سالمند به شمار آمد باید برنامه ریزی را شروع کرد؛ این پیش فرض غلط است زیرا 
برای شناخت نیاز سالمندان نسل های مختلف باید برنامه ریزی برای آن نسل از 

دوران کودکی آغار کرد و با مطالعات طولی پاسخگوی نیاز آنان بود. 
این کارشناس حوزه مسایل اجتماعی افزود: البته برنامه ریزی برای سالمندان 
باید همنوا با فرهنگ هر منطقه باشد زیرا استان ها و مناطق مختلف کشور هر 
کدام خواسته ای متفاوت دارند. همچنین توجه به جنسیت سالمند نیز یکی از 
مهم ترین مولفه های برنامه ریزی است. رییس انجمن مددکاران ایران تاکید کرد: 
به علت افزایش جمعیت سالمندی چاره ای نداریم جز اینکه به سمت بانشاطی در 
سالمندی را ترویج دهیم در راستای تحقق این برنامه لازم است تغذیه مناسب ، 
ورزش ، افزایش سواد تغذیه ای و آموزش علوم مختلف سالمندی مورد توجه قرار 
گرفته و اجرایی شود. وی در پایان تاکید کرد: متاسفانه در چند سال اخیرشاهد 
هستیم با گسترش مراکز نگهداری شبانه روزی سالمندان، برخی فرزندان از خود 
سلب مسئولیت کرده و به گونه ای رفتار می کنند که انگار سالمندان تاریخ مصرف 

دارند و باید منتظر باشند تا عمرشان به سر آید. 
این در حالی است که سالمندی نه دوره ای از سرباری، بلکه دوره ای طلایی 
می باشد که می تواند برای خانواده و گروه های اجتماعی دیگر برکت به شمار آید. 
لازم است در این زمینه ارتباط محکمی بین سالمندان و جوانان ایجاد شود. 
زیرا سالمندان بهترین عامل انتقال تجارب گذشته هستند و در محیط اجتماعی و 
خانوادگی باید از آنان حمایت شود، هر چند که نگهداری سالمندانی که تنها بوده و 

بستگانی ندارند در سرای سالمندان گریز ناپذیر است .

در گفت وگوی با کارشناس مسائل اجتماعی مطرح شد 

طرح »پیر با نشاط « و ضرورت اجرای آن 

سرتیپ دوم پاسدار کاظم مجتبایی 
اگر چه نام و عبارت زندگی برای همه ی انسان ها آشناست ولی 
هنوز بسیاری از آن ها ابعاد آن را نشناخته و از اهداف آن غافلند. به 
همین خاطر در مواجهه و معامله با آن دچار کج روی یا غفلت می 
شوند.  به طور قطع هدف پروردگار از خلقت دنیا و موجودات آن به 
ویژه انسان که محصول عالم است، فقط به خاطر بهره گیری از بخش 
مادی آن نبوده، بلکه منظور این بوده است که عالم بستری برای رشد 

و تعالی انسان ها و انجام عبادت خداوند گردد.
" و ما خلقت الجن و الانس الا لیعبدون- الذاریات آیه 56 "

در واقع قرار بر این بوده که دنیا مزرعه آخرت باشد تا انسان ها با 
شناخت ابعاد زندگی بتوانند از مسیر به جهان آخرت راه پیدا کرده و 
فرجامی زیبا و حیاتی طیبه داشته باشند. اما متاسفانه روزگار به گونه 
ی دیگری ورق خورده و عده ی زیادی از انسان ها با غفلت از رسالت 
اصلی خویش و فاصله گرفتن از آن، به محتوای فریبنده دنیا مانند 
هوس های زود گذر و ثروت های ناپایدار آن دل بسته و دچار افراط 
گردیده و حیات آخرت را قربانی حیات دنیا ساخته اند و مصداق آیه 
ی " اولئک الذین اشتروا الحیوه الدنیا بالاخره- بقره آیه ی 86 " دنیا را 
خریده و ملک ابدی را فروختند، شدند و یا با انتخاب آخرت، زندگی 
دنیا را به طور کامل رها کرده و دچار تفریط شده و مصداق آیه ی " 
و لا تنس نصیبک من الدنیا و احسن کما احسن الله- قصص آیه ی 

77 " گردیدند.
در صورتی که خداوند در ابتدای این آیه می فرماید : " و ابتغ فیما 
اتاک الله الدار الاخره " راه آخرت با تحصیل لذات و نعم حلال دنیا 
و فراموش آن مغایرتی ندارد. بلکه می تواند ابزاری برای انجام اعمال 
شایسته ای مانند احسان و نیکوکاری و خدمت به خلق گردیده و 
مسیر آخرت و جایگاه آن را هموار و متعالی سازد. دستورات اسلام 
در بهره برداری متوازن و عادلانه از دنیا و آخرت فوق العاده دقیق و 
هوشمندانه است که اگر انسان ها به خوبی آن را درک و سپس عمل 
نمایند، دنیا و آخرتشان گلستان خواهد شد. " قل من حرم زینه الله 
التی احرج لعباده و الطیبات من الرزق- اعراف 32 " ای پیامبر بگو چه 
کسی زینت های خداوند و استفاده از رزق حلال و پاکیزه را برای 

بندگان منع کرده است.

بنابراین معلوم می گردد که زندگی دنیا یک فرصت است که 
خداوند فقط یک نوبت و آن هم برای بهره برداری سالم و عادلانه از 
نعمت ها و لذت های حلال آن برای پرداختن به عبادت خود فراهم 
نموده است، که بایستی بدون زیاده روی و کوتاهی در انجام آن همت 
ورزیده و گرنه فردا که عمر انسان ها به پایان می رسد و موقع مواخذه 
و سوال فرا می رسد دیگر دیر است و راهی برای بازگشت وجود 
نخواهد داشت. " حتی اذا جاء احدهم الموت قال رب ارجعون لعلی 

اعمل صالحا فیما ترکت- مومنون آیات 99 و 100 "
ابعاد زندگی :

اگر زندگی را دارای طول و عرض و عمق بدانیم هر یک از انسان 
ها بر اساس دیدگاه خود با آن رو به رو شده و از آن برداشت و بهره 
برداری می نمایند. برخی از طول زندگی و بعضی از عرض و عمق آن 

سود خواهند برد.
1. طول زندگی : این اصطلاح معمولا در مورد افرادی استفاده 
می شود که از ابعاد زندگی فقط طول آن را شناخته و سعی در 
افزایش مدت عمر خود دارند. این گونه افراد دور اندیش بوده و همواره 
در تدارک و تهیه ذخایر مادی برای آینده و ادامه عمر خود هستند. 

مصرف آن ها کم و پس انداز و مال اندوزی آنان زیاد است.
همواره به دنبال تهیه خانه و لوازمی هستند که بتواند فردا را برای 
آن ها تضمین نماید. همت آنان در مسائل مادی و ذخیره سازی آن 
صرف می گردد اگر چه این انسان ها ممکن است گردآورنده خوبی 
برای اموال دنیا باشند ولی مصرف کننده خوبی نیستند و ممکن است 
عمر آن ها کفایت مصرف اموالی را که برای آینده ی خود جمع آوری 

نموده اند، نکند.
این گونه افراد مظهر بخل و دشمن سخاوتند و از اموال خویش فقط 
پاسبانی کرده و از رسیدن خیر و بهره به خود و دیگران ممانعت می 
ورزند. پس یقینا عاقبتی سخت را در پیش روی دارند؛ زیرا کسانی 
که در امتداد و طول زندگی حرکت می کنند اموال خود را که سال 
های سال برایش زحمت کشیده اند و چه بسا آخرت خویش را نیز به 
خاطر آن فروخته اند، باید به بازماندگان بعضا ناخلف تقدیم کرده و در 
قیامت پاسخگوی آن باشند و این فوق العاده درد آور و ناگوار خواهد 
بود. زیرا " فیعیش فی الدنیا عیش الفقرا و یحاسب فی الاخره- نهج 

البلاغه حکمت 127 " در دنیا مانند تهیدستان زندگی و در آخرت 
همچون سرمایه داران محاکمه خواهند شد.

2.عرض زندگی : این صفت به کسانی اطلاق می شود که در دنیا 
به فکر آینده ی خود نبوده و همواره شعارشان " امروز را دریاب و فردا 
را رها کن ! " می باشد. این افراد برای آینده ی خویش و خانواده ی 
خود برنامه ای ندارند و فقط به دنبال ارضای احساسات زود گذرشان 
هستند. به همین خاطر هر چه دارند را مصرف کرده و در تدارک 
آینده و عاقبت امورات نیستند. از اینکه دائما خانه به دوش بوده و یا 
وام دار دیگران باشند باکی نداشته و دست نیاز به سمت دیگران دراز 
کردن را عیب نمی دانند. در دنیا به پشت سر خود برای عبرت گرفتن 
و به جلوی خود برای هدف داشتن نگاه نمی کنند.اگر چه این گونه 
افراد ممکن است فی الحال زندگی نسبتا راحتی داشته باشند ولی 
در آینده دچار درماندگی و پشیمانی که امروز آن را برای خود پیش 

فرستاده اند خواهند شد.
انتخاب این بعد از زندگی در واقع انتخابی بی ثمر و بد فرجام بوده 
که در مدت اندکی صاحبان خود را مشغول کرده و از هدف اصلی 
خلقت باز می دارد. به طور قطع غرق شدن در عرض زندگی یعنی 
غافل شدن از اصل زندگی و دور شدن از محتوای متعالی آن است که 
قطعا نتیجه ای به جز تاریک و تباهی عمر و باختن آخرت و بی نصیب 
شدن از سجایای آن ندارد. " فمن الناس من یقول ربنا اتنا فی الدنیا و 

ماله فی الاخره من خلاق- بقره آیه 200 "
پرداختن به عرض زندگی بارز ترین نماد غفلت به حساب می آید 
و معمولا کسانی که به این بخش از زندگی خود به صورت مطلق می 
اندیشند از فلسفه ی آفرینش خود و مسئولیت گرانی که پروردگار 
بر دوش آن ها قرار داده است غافل می مانند. غفلت از تقوا و توبه، 
غفلت از صداقت و پاکی، غفلت از ظلم ستیزی و مظلوم پروری، غفلت 
از خدمت گزاری و یاری رسانی، غفلت از ارزش های والای انسانی، 
غفلت از دعا و نیایش پروردگار، غفلت از عبادت و بندگی، غفلت از 
رحمت و مهربانی، غفلت از حکمت و معرفت، غفلت از مردم داری و 
مردم یاری، غفلت از قیامت و روز حساب و ده ها غفلت دیگر تماما 
به جهت مشغول شدن به عرض زندگی بوده و ممکن است تا هنگام 
مرگ به همراه انسان ها بوده و جایگاه شومی برای آن ها فراهم آورد. " 

یعلمون ظاهرا من الحیوه الدنیا و هم عن الاخره هم غافلون- روم آیه ی 
7 " به امور ظاهری دنیا آگاهی یافته و از عالم آخرت غافل هستند.

3.عمق زندگی: این بعد از زندگی با دو بعد دیگر آن تفاوت اساسی 
دارد و معمولا انسان های زاهدی که به فکر طول و عرض زندگی 
نیستند آن را انتخاب می کنند. زیرا این گونه افراد معتقدند زندگی 
دنیا، محل ماندن نیست که برای آن تدارک ماندن دیده شود. بلکه 
آن را دنیایی فانی دانسته، که دیر یا زود بایستی از آن عبور کرد و به 
سرای باقی برسند. بر همین اساس نه امکانات و لوازمی برای آینده 
ی خود جمع می کنند و نه از امکانات موجود برای آسایش و رفاه و 
خوش گذاری بهره برداری می نمایند. بلکه با پشت پا زدن به دنیا و 
کنار گذاشتن آن به یک زندگی زاهدانه پرداخته و فقط به عبادت خدا 
و انجام رسالت واقعی خویش یعنی اجرای فرامین الهی می پردازند. 
چنین افرادی لحظه لحظه زندگی خود را فرصت دانسته و از آن در 
جهت نزدیک شدن به خداوند استفاده می کنند و مظاهر فریبنده 
دنیا آن ها را از مسیر واقعی و هدف متعالی شان منحرف نمی سازد. 
در بسیاری از امور ایثارگری کرده و دیگران را بر خویش ترجیح می 
دهند و سعیشان بر این است که دامان آن ها به ظواهر فریبنده دنیا 

آلوده نشود.
این دیدگاه اگرچه فوق العاده ارزشمند و دستیابی به آن برای 
همگان امکان ندارد ولی در برخی اوقات موجب قربانی شدن وظایف 
مهم دیگری مانند روابط اجتماعی و خانوادگی می شود. به گونه ای 
که از نزدیک ترین خویشان خود غافل شده و به بهانه پرداختن به 
عبادات و رها کردن دنیا، حقوق قانونی و مشروع آنان را ادا نمی نماید.

تجربه ثابت نموده است که در چنین شرایطی دو حالت نامطلوب 
بر اطرافیان حاکم می شود . ابتدا ممکن است به جهت بی توجهی 
و اینکه سرپرست مناسب و به هنگامی نداشته اند تا در مواقع لزوم 
با آن ها رفیق شده و به مشکلات و نیازمندی هایشان بپردازد و یا به 
موقع بر آن ها نظارت داشته باشد، از مسیر اصلی خود منحرف شده 
و به فساد و انحرافات دینی و اخلاقی دچار گردند و یا اینکه به جهت 
مشاهده یکنواختی جمود در دینداری، دچار تردید و دین گریزی و 

نفرت شوند. که هر دو حالت آن خطرناک و نابخشودنی است.
فرمانده انتظامی استان قم

فرصت زندگی 






